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La plaça de la Vila de Martorell
i l’Ajuntament de Sant Andreu de
la Barca estan separats per uns
cinc quilòmetres. Una distància
que equival a tres anys de dife-
rència pel que fa a l’esperança de
vida dels veïns que viuen en una
zona i l’altra. Mentre que els
martorellencs viuen una mitjana
de 83,5 anys, els santandreuencs
en viuen 80,3. Tot plegat, segons
dades del 2015 del Sistema de Sa-
lut de Catalunya. 

Aquest estudi detalla les xi-
fres d’esperança de vida i nivell
socioeconòmic de cadascuna de
les Àrees Bàsiques de Salut
(ABS) de tot Catalunya. Pel que
fa al Baix Nord –que en té sis–,

les dades d’esperança de vida es-
tan més aviat a prop de la mí-
nima catalana –79 anys, a la
zona del barri de Sant Cosme del
Prat– i un pèl lluny de la màxi-
ma –marcada per Sant Cugat,
amb 87 anys–. 

XIFRES PER MUNICIPIS
A banda de Martorell i Sant An-
dreu, les dades de l’estudi de Sa-
lut per a la resta de zones del Baix
Nord no presenten diferències
importants. A l’ABS Martorell Ru-
ral, a la qual pertany Sant Este-
ve –a més de Castellví, Masquefa,
Sant Llorenç i Gelida–, l’esperan-
ça de vida és de 82 anys, una xifra
molt similar a la de l’ABS Abre-
ra –que comprèn només aquest
municipi–, on és de 81,8. 

A les altres dues zones, l’ABS
d’Olesa i la d’Esparreguera –a la
qual també hi ha Collbató–, els

anys que es viuen de mitjana són
81,4 i 82,5, respectivament. 

Amb tot, en la majoria dels
casos, les zones on les persones
són més longeves també són les
que tenen un nivell econòmic
més alt. Aquest és el cas de Mar-
torell, on són una mica més rics
que a Sant Andreu de la Barca,
que també marca el límit per sota
del rànquing socioeconòmic. 

MÉS RECURSOS PÚBLICS
Sigui com sigui, la comarca re-
clama des de fa temps revertir les
retallades que han patit els cen-
tres de salut, que tendeixen a
col·lapsar-se, com és el cas de
l’Hospital de Martorell [veure
pàgina següent]. 

Per ara, la Generalitat ha
promès destinar tres milions
d’euros a les zones que menys fi-
nançament han rebut.

5 quilòmetres, 3 anys de vida
» L’esperança de vida d’un veí de Sant Andreu de la Barca és tres anys més baixa que la d’un de Martorell

» Les diferències que hi ha entre la resta de municipis del Baix Llobregat Nord no són tan significatives

F.J. Rodríguez
BAIX LLOBREGAT

ANÀLISI4El director de la Fun-
dació Salut i Envelliment, Anto-
ni Salvà, explica a aquesta pu-
blicació que les desigualtats en
l’esperança de vida en funció
del lloc de naixement “són una
realitat coneguda des de fa
temps”. Tot i això, Salvà alerta
que “tenen un origen estructural”
i que són “preocupants”. 

El director d’aquesta funda-
ció vinculada a la UAB apunta
que l’origen d’aquestes xifres
“va més enllà de la crisi”, ja que
hi eren “abans d’ella i hi seran
quan s’acabi”. 

Per intentar mitigar aquestes
desigualtats, Salvà considera que

cal impulsar “actuacions a gran
escala, relacionades amb l’en-
senyament, l’educació i l’habi-
tatge, i mesures sobre els indivi-
dus que facin que les persones
amb l’esperança de vida més
baixa tinguin més coneixements
en matèria de salut i puguin te-
nir uns hàbits més saludables”. 

Per últim, apunta que la de-
cisió del Govern de destinar tres
milions d’euros a les zones amb
menys finançament “és impor-
tant perquè els centres d’aques-
tes àrees fan front a una càrrega
superior i, al mateix temps, re-
conèixer que hi ha entorns des-
afavorits ja és important”. 

Els experts alerten que les
desigualtats són preocupants

Les diferències en esperança de vida són una altra cara de la desigualtat. Foto: Arxiu
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El servei d’urgències de l’Hospi-
tal comarcal Sant Joan de Déu de
Martorell s’ha desbordat aques-
tes últimes setmanes coincidint
amb l’epidèmia de la grip. Uns
dies durant els quals s’han vist
llits amb pacients pels passa-
dissos i llargues cues a la sala
d’espera, cosa que ha provocat un
malestar compartit entre els ma-
lalts, partits polítics, professionals
i directius de l’Hospital. 

Per pal·liar de forma provi-
sional el desbordament a urgèn-
cies, la direcció de l’Hospital ha
pres mesures aquests dies, com
ara l’ajornament de les inter-
vencions quirúrgiques no ur-
gents per alliberar llits per als in-

gressos que arriben d’urgències.
A més, també s’ha reforçat el per-
sonal mèdic i d’infermeria. Ac-
tualment, l’hospital té tots els llits
oberts i està a plena ocupació.
Però el president del patronat de
la Fundació Hospital Sant Joan
de Déu i alcalde de Martorell, Xa-
vier Fonollosa, assegura que “les
mesures no són suficients perquè
hi ha un dèficit estructural. Cal
una inversió important que re-
forci no només les urgències
sinó la capacitat del centre”.

L’11 de gener passat un dels
pacients atesos al servei d’ur-
gències va morir, tot i que la di-
recció del centre no l’atribueix al
desbordament del servei. El di-
rector gerent de l’Hospital, Ma-
nuel Álvarez, remarca que “el pa-
cient va ser atès pels professio-
nals”, però que “va morir fruit
d’una pèrdua de consciència que

va derivar en una aturada car-
diorespiratòria”. Aquell dia, ex-
cepcionalment, es van aplegar 44
persones malaltes a urgències, a
banda de nou més en el servei
d’ambulàncies.

L’hospital dóna servei a
160.000 usuaris i compta amb
127 llits, unes xifres que disten
dels mínims necessaris per aten-
dre els ciutadans de referència.
Fonollosa recorda que “encara no
s’ha executat el Pla Director, Es-
tratègic i Funcional, aprovats
per Salut i que preveu l’augment
de 35 llits a Martorell”. 

Per la seva banda, el comitè
d’empresa demana de manera
urgent una trobada amb el con-
seller Comín perquè, segons la
presidenta, Vicky Cabau, “do-
nant fluïdesa al servei d’urgèn-
cies a planta evitarem el col·lap-
se en repunts de visita”.

Malestar a l’hospital
» La grip està saturant de malalts el servei d’urgències de l’Hospital Sant Joan de Déu de Martorell

» La mesures que ha pres la direcció són “insuficients” i els treballadors reclamen una reunió amb Comín

MOCIÓ4El govern de Martorell
ha impulsat una moció con-
junta amb els alcaldes dels 13
municipis del Baix Llobregat
Nord i l’Anoia que depenen de
l’Hospital comarcal Sant Joan
de Déu per demanar al Servei
Català de la Salut els recursos
necessaris per atendre en con-
dicions tots els usuaris, fins i tot
en moments de màxima afluèn-
cia. “Consensuarem un docu-
ment conjunt per al mes de fe-
brer, per demanar a Salut que
doni prioritat a les inversions
estructurals que calen a l’Hos-
pital”, diu l’alcalde Fonollosa. La
moció s’aprovarà al febrer. 

Fonollosa apunta que “és
una demanda institucional per
poder atendre adequadament
els ciutadans de tots els muni-
cipis de l'àrea d'influència de
l’hospital. Cal anar units, ens hi
juguem molt”, afegeix.

Mentrestant, l'alcalde de
Sant Andreu de la Barca, En-
ric Llorca, ha destacat la im-
portància de dotar els CAP i
els CUAP de recursos i mitjans
per ser resolutius, “reduir el
nombre de visites a les ur-
gències hospitalàries i acostar
els serveis de salut als ciuta-
dans, evitant desplaçaments i
llargues esperes”.  

La comarca demana més   
recursos per a l’Hospital

Els serveis d’urgències de l’Hospital comarcal Sant Joan de Déu s’estan veient superats per l’epidèmia de la grip. Foto: Línia Nord

Quim Miró
BAIX LLOBREGAT
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Guanyar el referèndum. Aquest és l’ob-
jectiu que s’ha marcat l’Assemblea Na-
cional Catalana (ANC) d’ara fins a la con-
sulta d’autodeterminació que el presi-
dent Puigdemont preveu convocar, com
a tard, el setembre d’enguany. El comp-
te enrere ja ha començat i per això l’en-
titat independentista ha posat tota la
carn a la graella des del 15 de gener per
“sumar més voluntats” a les tesis inde-
pendentistes. És el dia que va començar
la campanya Fem futur, que pretén im-
pulsar una “pluja permanent de raons”
a favor d’un estat propi, “anant més en-
llà dels sentiments i apel·lant al pensa-
ment racional”.

Amb aquestes paraules ho explica el
president de l’ANC, Jordi Sánchez, que
dóna per garantit que el referèndum es
farà i per això creu que ara cal assegurar
la victòria del Sí. L’objectiu, diu, és tenir
un “país informat” per combatre la “cam-

panya de la por de l’Estat espanyol”. És per
això que el pilar de la nova campanya es
basa en donar “tranquil·litat i més argu-
ments” a totes les persones que poden ser
votants potencials a favor de l’autodeter-
minació, bàsicament els ‘comuns’ i part
dels simpatitzants del PSC.

En aquest sentit, l’entitat ha confec-
cionat una campanya molt específica en la
qual totes les assemblees territorials es mo-
bilitzaran de dues maneres: amb accions
al carrer i fent arribar el missatge mitjan-
çant articles a tants diaris locals com sigui
possible, sense obviar el suport publicita-
ri. La temàtica dels articles serà mensual
i s’estructurarà en sis grans àrees [veure
infografia] que l’ANC entén que són les que
preocupen més a la gent.

Fem futur compta amb 5.000 vo-
luntaris disposats a organitzar actes més
enllà del seu municipi, per centrar-se en
aquelles localitats on hi ha més indecisos.
“És una campanya des de la base i per a
la base”, diuen des de l’ANC. Tot plegat
per aconseguir la desitjada majoria social
que faci possible que el Sí s’imposi en l’e-
ventual referèndum del setembre.

“Votarem i hem de guanyar”

ZONES PRIORITÀRIES4Per garantir l’è-
xit de la campanya i ser més eficient,
l’ANC ha establert unes zones priorità-
ries d’actuació, la majoria de les quals a
l’àrea metropolitana de Barcelona. Són
comarques, ciutats i barris on creu que
hi ha més marge per fer créixer la base
independentista.

Resumint, des d’un punt de vista co-
marcal l’ANC centrarà la seva campan-
ya en el Baix Llobregat, el Barcelonès, el
Maresme, el Vallès Occidental, el Vallès
Oriental i el Tarragonès. Més concreta-
ment, a nivell municipal l’entitat posarà
el focus en Badalona, Barberà, Castell-
defels, Cerdanyola, Cornellà, Esparre-
guera, Esplugues, Gavà, Granollers,
l’Hospitalet, la Llagosta, Martorell, Mo-

llet, Olesa de Montserrat, Parets, el Prat
de Llobregat, Ripollet, Sabadell, Sant
Adrià de Besòs, Sant Andreu de la Bar-
ca, Sant Joan Despí, Santa Coloma de
Gramenet, Santa Perpètua, Viladecans i
Premià de Mar, entre altres. Una llarga
llista de ciutats que majoritàriament es
concentren a l’àrea metropolitana de
Barcelona. Precisament a la capital ca-
talana, l’ANC prioritzarà la seva actuació
en cinc districtes en concret: Horta-Gui-
nardó, Nou Barris, Sant Andreu, Sant
Martí i Sants-Montjuïc.

És per tot plegat que l’entitat mobi-
litzarà voluntaris d’arreu del país per
garantir que les accions de la campanya
es puguin dur a terme en aquestes zones
on no gaudeix de tant arrelament.

L’àrea metropolitana, clau

Arnau Nadeu
BAIX LLOBREGAT

Infografia: Oscar Murillo / Línia

» L’ANC engega la campanya ‘Fem futur’ perquè el Sí s’imposi en un eventual referèndum independentista
» Jordi Sánchez anima tothom a implicar-se en la “recta final” del procés per aconseguir un estat propi
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Actualitat a la xarxa

#JaFaDeLesSeves

@mirodavid: COMENÇA EL FESTIVAL!
Donald Trump firma l'ordre per treure els
Estats Units d’Amèrica del Tractat
Transpacífic.

Un diari plural

per Adam Casals, delegat del Govern de Catalunya a Àustria

4Amb els diners de tots

Dimarts 24 de gener al matí,  La
Mònica Terribas començava el
seu programa a Catalunya Ràdio
preguntant-se si havia de ser ex-
traordinari que un delegat del Go-
vern fes bé la seva feina. I és que
l’article de Carlos Dávila a Esdia-
rio i després a tota una sèrie de
mitjans, ha aixecat polseguera.

L’article posa de manifest el
creixent nerviosisme a Madrid en
relació a les activitats i el desple-
gament internacional del verita-
ble “Ministeri” d’Exteriors català,
dirigit amb gran eficiència i visió
estratègica pel Conseller Raül
Romeva, en aquest Govern hipe-
ractiu del Vicepresident Junque-
ras i el President Puigdemont.

Seguint els arguments de Ter-
ribas, no hauria de ser notícia que
Catalunya defensi els seus inte-
ressos nacionals de forma eficaç
a l’exterior, ni que per fer-ho no
dubti a parlar amb tots els inter-
locutors possibles, en tots els es-
cenaris possibles i a tots els països
possibles. Aquesta és una part de
la feina que desenvolupem, dia a
dia, el personal d’Exteriors arreu
del món. Perquè la nostra feina és

generar simpaties per al nostre
país, allà on anem. I ho fem molt
bé. No ho dic jo; ho diu el CNI.

Però això no significa que
tinguem res en contra d’Espanya,
ans al contrari. Catalunya és l’ú-
nic lloc d’Espanya on hi ha una
oposició real i vertebrada al Go-
vern del Partido Popular. Cata-
lunya és l’únic lloc on la societat
civil i la classe política han verte-
brat, amb els anys, un procés
il·lusionant i una alternativa de fu-
tur; un projecte positiu, cívic, de-
mocràtic, de construcció d’un
nou país millor que l’actual, on els
nostres fills podran viure-hi mi-
llor que nosaltres. I aquesta és la
veritable novetat en una Espanya
que ha perdut la il·lusió perquè,
malgrat provar-ho tot, han acabat
guanyant-hi un altre cop els de
sempre, amb tot el que això com-
porta, presumptament.

El que sí que és preocupant és
que el CNI, amb els diners de tots
els espanyols, i per tant també
dels catalans, es dediqui a espiar
les activitats d’un Govern amic i
germà, com és el Govern de Ca-
talunya, representant legal de

l’Estat al nostre país. Un Govern
amb una legitimitat democràtica
indiscutible, i amb una legitimi-
tat històrica anterior a la Consti-
tució i que emana de les tradicions
i de les Institucions de la Catalu-
nya sobirana de l’Edat Mitjana.

Si això passés a Baviera, o a
Flandes, o al Quebec, o a Saxònia,
d’altres països o Länder que tenen
serveis exteriors propis i eficients,
l’escàndol seria màxim. Perquè
Catalunya no és Corea del Nord.
Catalunya és un país democràtic
i pròsper en un lloc estratègic de
la Mediterrània Occidental, i una
de les nacions deganes d’Europa,
fundada fa més de mil anys per un
rei francoalemany. Catalunya, i els
seus ciutadans i els seus contri-
buents, es mereixen, ens merei-
xem, el respecte de les Institucions
de l’Estat espanyol.

Aquesta manca de respecte,
d’aquells que ja no ens consideren
part de l’Estat i per això ens espien
i ordenen que se’ns espiï, el que
durà aquest país, de manera ga-
irebé segura, a les portes d’una
propera independència. Perquè ja
n’hi ha prou, de tot plegat.

per Joan Xuriach

El pròxim dia 6 de febrer co-
mença la farsa-judici contra
Mas, Ortega i Rigau per la
consulta del 9N. En realitat, és
una acusació contra tots els
que vam col·laborar per fer
possible aquella històrica jor-
nada, ja sigui treballant-hi o
votant amb independèn-
cia –com m’agrada aquesta
paraula!– del sentit del vot. 

Anant encara més enllà,
és una acusació contra el Par-
lament de Catalunya i la de-
mocràcia. No és una qüestió
que afecta només els inde-
pendentistes, és una qüestió
que afecta a tots els demòcra-
tes. És per aquesta raó que el
màxim de gent possible hem
d’anar a la mobilització orga-
nitzada per les entitats sobi-

ranistes, sigui davant del TSJC
o davant de la Ciutat de la
Justícia. Malgrat que es tracti
d’un dia feiner a primera hora
del matí, hem de fer un petit
sacrifici i qui treballa, si pot, de-
manar un dia de vacances. 

Mas, Ortega i Rigau han de
sentir l’escalf i el suport de la
ciutadania democràtica, i els
polítics independentistes del
Parlament han de comprovar
que poden confiar amb nosal-
tres, que quan arribin els dies
que vindran hi serem per què
ens hi juguem el ‘ser’. Com va
escriure Vicent Andrés Estellés:
“No et limites a contemplar
aquestes hores que ara vénen.
Baixa al carrer i participa. No
podran res davant un poble
unit, alegre i combatiu”.

Un diari participatiu

#CatalanReferendum

@junqueras: Els drets fonamentals s'exer-
ceixen i es defensen sempre i a tot arreu. I
anem a Brussel·les amb @krls i @raulromeva
per explicar-ho.

4Omplim els carrers!

#VidalStyle

@mkserra: Vidal hauria de saber que en
política, i més en el procés que estem, la
discreció és molt important. Aquí no ha
estat bé.
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Un diari obert

Quan es mor algú que estimes i ets 
lluny i no el pots plorar a prop et vénen
tots els records que amb aquesta per-
sona has tingut des de petita. Vaig re-
bre un whatsapp que em deia que el
Santi havia mort. Ho llegia i no era ca-
paç de dir-li en veu alta al Ton, que el
tenia al meu costat i em preguntava per
què estava plorant.

En aquell lloc tan lluny del Santi, em
vaig sentir ben a prop de quan érem a
l'Institut, i el Santi era el que organit-
zava i desorganitzava “la nostra colla”.
El que decidia què fèiem el diumenge
i on anàvem de festa... i podíem estar
d’acord o no, però ell acabava conven-
cent tothom i sempre es feia el que ell
deia perquè de fet, tots així ho volíem,
perquè l'admiràvem, perquè l'estimà-
vem... era el nostre líder. Tot i plorar,
vaig ser capaç de riure quan recordava
la de vegades que tota la colla, uns 20
més o menys, ens treia del cine el Sr.
Guich perquè el Santi no callava mai i
ens acabaven fent fora. I ell deia: “un dia
seré actor, Sr. Guich! i sortiré aquí en
aquesta pantalla”.

Quants records d’escola. La seva pri-
mera obra de teatre La guerra i l’home
al teatre El Foment de Martorell, on el
Santi feia un monòleg, tota la colla érem
al galliner per animar. I en el moment
més tràgic de l’obra ens va donar a tots
per riure i ens van haver de fer fora. Na-
turalment, el Santi es va emprenyar,
però se li va passar de seguida. De fet,
quan s’enfadava, de seguida se li pas-
sava i tornàvem a riure tots.

Recordo el Santi estudiant de me-
dicina. En l'època d’universitat, jo pen-
sava que seria un bon metge, perquè era
una persona molt bona que sempre vo-
lia ajudar, ser-hi quan el necessitaves.
Recordo que el dia que va dir a la colla
que deixava la medicina per fer teatre
amb Els Joglars. Ho va fer buscant la

mirada d’aprovació de tots els amics,
volia que la seva colla li diguéssim que
no s’equivocava. Tots el vam abraçar...
com li podíem dir que s’equivocava?
Era el nostre líder, ell sempre tenia raó.

I va començar la seva vida al teatre:
Els Joglars, La Cubana i als serials de
TV3. Al començament se’m feia estra-
ny veure’l per la televisió tenint en
compte que era el meu amic. Sí, el meu
amic!, que no va dubtar gens en pre-
sentar-se en un programa solidari
d’actors a TV3 per poder guanyar i do-
nar la recaptació a l’ONG Mans Mer-
cedàries. Recordo que em va dir:
“Montse, ja saps que si puc ajudar-vos
a l’ONG, ho faré per tu”. I va guanyar
el concurs i aquells diners van ser un
gran ajut pel nostre projecte solidari a
Angola. El Santi era així... sempre que
podia ajudava.

Recordo quan vaig portar els meus
alumnes de l’escola La Mercè a veure les
obres de teatre del Santi a Barcelona,
tots estaven entusiasmats de poder
parlar amb ell en els fòrums que es fe-
ien després de les obres. Ell reia, li feia
gràcia que el consideressin tan medià-
tic. Però ell mai s’hi va sentir. I per a
mi... i per a la colla, el Santi era el més
important... perquè era una barreja de
passió i dubtes, d'il·lusions i pors, de for-
talesa i d'inseguretats... però sempre,
sempre... era algú que el senties al teu
costat quan el necessitaves.

Ara, molts moments, tanco els ulls
i no em puc creure que no hi sigui, que
ja no podrem riure de les seves ocur-
rències. Sempre ens feia riure. Ja no el
podrem abraçar i parlar-hi. Des que va
morir el Santi, moltes vegades miro i re-
miro les fotos de quan érem petits, quan
rèiem i teníem tota la vida pel davant.

El Santi se n’ha anat, però sempre
estarà amb la colla perquè l’hem esti-
mat, l'estimem i l’estimarem sempre.

per Montse Torras Salvat per Lídia Pelejà

En Hai T. té les faccions marcades, els
ulls petits, lleugerament rodons. El seu
cabell és gruixut, curt i extremadament
endreçat. Sorprenentment alt, i acu-
radament vestit com un jove estu-
diant occidental. Un anglès amb accent
fort però ric en matisos. Un caràcter
obert, sincer i sobretot, molt agraït.
Doctorand, enamorat del coneixement
i tan de la riquesa cultural pròpia com
de l’aliena. La seva dona és la Wen Y.,
riallera com ella sola, però molt dis-
creta. De fet, una de les persones més
discretes que he conegut. Culta i molt
ben educada. Viuen i estudien a Bar-
celona des de fa gairebé dos anys. En
el seu viatge de noces els va portar al
Mediterrani, i es van enamorar d’a-
quest petit i amagat país. Una parella
exemple del que fa temps està venint
de la Xina. Gent culta, preparada, mo-
derna, molt viatjada i educada a les mi-
llors escoles.

Un tren matiner surt impuntual
des de Passeig de Gràcia. R15 s’enfila
precari, com sempre, direcció sud. El sol
és tènue, un clàssic sol d’hivern. Els tú-
nels del Garraf intensifiquen la pre-
sència i, de cop, el paisatge canvia: un
nítid cel blau s’obre tan digne davant
nostre. Poc més d’una hora, i els horts
del Baix Camp ja han desaparegut per
sempre. Roques dures, impenetrables
pels forasters durant tants anys, s’obren
ara majestuoses davant nostre. Tons de
verd fosc, una pau incomparable, den-
sa, perpètua.

Un neguit i expectació evidents als
ulls del Hai i la Wen. Arribem a Cap-
çanes i un aire fred com mai ens dóna

la benvinguda. El poble té una curiosa
forma de pastisset del Doraemon, cer-
tament equilibrat, encara que els colors
de les cases no són homogenis. Nosal-
tres i les nostres bosses aterrem al Ca-
sal i la Daimi ens serveix, a parer del
Hai, el millor entrepà de la història dels
entrepans. Una llar de foc custodia
l’ambient i en acabar l’esmorzar, una
desèrtica carretera, davant nostre, ens
condueix cap a Porrera. Visitem un ce-
ller familiar, petit, tradicional, sense lu-
xes. Tenen tot el que els cal. Uns vins
clàssics, clàssics. I un discurs força al-
ternatiu. Viatgem en el temps per les
anyades 2015, 2014, 2008, 2005 i
2000. En acabar, dinem a un altre clàs-
sic, Lo Teatret, a on, a ulls dels nostres
convidats, l’escudella i la truita amb suc
semblaven un luxe de ben pocs. ‘Teniu
la millor cuina del món’.

Uns tornada plàcida, amb sol man-
drós i intermitent. Travessem els Colls
a poc més de 70km/h i de sobte, la Su-
ïssa catalana. Contemplem una exten-
sió de terrenys, als nostres peus, tot des-
cendint lleugerament per la N-420. Tu-
rons, simples i plàcides deformacions
del terreny, cultivades, algunes om-
plertes de pins verd-fosc, d’altres cus-
todiades per cases de pagès, masies, ca-
setes de tros. Fumeres pertot. Aquella
olor de fusta cremada. Les vinyes dor-
men, l’advent en la seva màxima ple-
nitud. En Hai i la Wen, que han viatjat
més que tots nosaltres junts, ens ex-
pliquen que, aquella netedat, ordre, pau
i excel·lència de paisatge i persones els
recordava a un dels seus viatges a Su-
ïssa. Missió complerta.

@andreu_gonzalez:Una interventora de
C’s, un candidat a alcalde d’ICV, una dona
de Societat Civil Cat... No havíem quedat
que TV3 adoctrinava? #JoPreguntoTV3.

@mchies76: Un dia més de servei nefast.
No compliu els horaris, els busos van
plens i l’atenció és inexistent. #monbus-
fail. #hispanofail. #nopagarem.

@peremas: Impecable 30minuts sobre
#GestióAiguaTV3. Uns ajuntaments que
recuperen la sobirania davant d’empre-
ses entranyables com Agbar o LaCaixa.

Opinió en 140 caràcters

Parlen els
veïns

Anna
“Tenim més benefi-
cis per tres motius.
El primer és que
s’aprofita més i mi-
llor l’aigua que arri-
ba dels pous de
Collbató. El segon

que és més barata respecte a quan ho ges-
tionava Sorea i, el tercer, és s’estan mi-
nimitzant les fuites d’aigua”.

Susana
“Visc a la urbanit-
zació de Can Dal-
mases i a l’estiu
passat vam patir
moltes fuites d’ai-
gua que van gene-
rar moltes molès-

ties. Desconec si la gestió ja era munici-
pal en aquest temps. El preu sí que ha es-
tat beneficiós perquè ara és més barat”.

Daniel
“En un principi la
remunicipalització
sembla atractiva
però crec que a la
llarga no serà viable.
El preu no ha estat
cap benefici, al con-

trari. El cost per al servei d’aigua amb el
canvi de gestió ha augmentat però des-
conec els motius”.

Raquel
“No vaig rebre cap
informació prèvia
del canvi de gestió
de l’aigua. Ho vaig
saber a través del
banc perquè el nom
del remitent en el

rebut havia canviat. A l’aixeta surt la ma-
teixa aigua però veurem a quin preu”.

Quins beneficis ha portat la remunicipalització de l’aigua a Collbató?
per Quim Miró

4Recordant Santi Ibáñez 4La Suïssa catalana
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Per aquells que estem en-
ganxats a La Riera, encara
no ho hem vist tot a l’en-

torn de la família Guitart?
Passaran moltes històries que el te-
leespectador no s’imagina. Vénen
històries molt interessants en les
pròximes setmanes que no deixa-
ran indiferent a ningú.  El fet que la
sèrie tingui data de caducitat ens
permet als guionistes cremar totes
les naus i elaborar un relat més di-
recte,  que mantindrà  l’interès del
teleespectador. La Riera sempre ha
sigut una sèrie amb molt ritme en
comparació, per exemple, amb El
Cor de la Ciutat, on els conflictes s’a-
llargaven gairebé una temporada.
A La Riera, tot passa més de pres-
sa i en molts personatges hi ha
moltes vivències en poc temps. Ara
bé, el final acabarà ben lligat, amb
un sentit. N’estic convençut.

Amb el final de La Riera també
s’acaba la teva feina?
Sí, evidentment. TV3 ja està tre-
ballant amb una nova sèrie amb un

equip de guionistes. Tinc altres
projectes, com ara elaborar un
projecte de sèrie propi o fer un
llargmetratge. La via més oberta
que tinc ara mateix és un projecte
per al teatre que he escrit a mitges
i que pròximament veurà la llum.
Seguir treballant durant els pròxims
quinze anys més com a guionista
seria un èxit i si hagués d’anar a l’es-
tranger, ho faria, també. Però la di-
ficultat per als guionistes que mar-

xen fora a treballar no és la llengua
sinó trobar en aquells textos que
atrapin a la realitat d’una societat
que és diferent de la teva.

Merlío el Cracdemostren que Ca-
talunya es troba en un gran mo-
ment de producció pròpia?
Sí, ho està. Sobretot perquè el re-
lat ve associat a la proximitat, a to-

car la fibra al telespectador i fer sen-
tir identificat a qui ho està veient
amb històries properes. Abans els
productes es feien per a tots els pú-
blics i ara s’està apostant per sèries
dirigides a un públic determinat.
Les úniques produccions que apos-
ten per la gent jove són les úniques
que ho peten, perquè ells obliguen
els seus pares a veure-la, també. Els
exemples més clars són Polseres
vermelles o Merlí.

Des de ben jove ja havies mos-
trat molta estima pel cinema i el
món audiovisual.   
Sí, els pares són molt futboleros,
però a mi mai em va cridar l’esport.
L’aparició del vídeo va ser un mo-
ment decisiu en la meva vida. Això
em va permetre gravar pel·lícules
de cinema o llogar-ne en algun vi-
deoclub que hi havia en aquella
època a Martorell. Els meus inicis
vaig tenir interès en els films clàs-
sics i en blanc i negre. Fins i tot, re-
cordo veure alguna pel·lícula a
l’antic Cine Nou, que gestionava el
Senyor Guich, perquè era un fet ex-
cepcional. A la llarga haver vist tan-
tes pel·lícules en aquell moment
em va donar una base que m’ha
servit per escriure històries.

Quin factor va acabar sent de-
terminant per dedicar-t’hi pro-
fessionalment?
A finals de Batxillerat, encara no te-
nia clar el meu futur acadèmic. A
casa, la mare volia que estudiés Em-
presarials, però a mi sempre
m’havia fet il·lusió dedicar-me a al-
guna cosa vinculada amb el cine-
ma. Fins que un company de clas-
se va fer un treball sobre el cinema
a Catalunya i va descobrir el centre
Calassanç on s’estudiava imatge i
so.  Em vaig interessar en tot allò
que vaig descobrir i m’hi vaig ma-
tricular. Recordo encara com va ser
la prova d’accés, amb un test sobre
pel·lícules on vaig obtenir un alt ni-
vell d’encert. Inicialment tothom
comença imatge i so volent ser di-
rector, jo vaig tenir clar que m’om-
plia molt més escriure històries.

Com vas viure el pas del món
acadèmic al laboral. Vas notar-hi
un gran salt?
La meva primera feina va ser, pre-
cisament, fruit d’un premi que
vaig obtenir amb el treball de final
de carrera. Durant molts anys, amb
els pares, vam estiuejar a la Vall d’A-
ran i vaig escollir aquell escenari per
elaborar un relat de dos temps d’u-
na parella que descobria una his-
tòria del passat. El premi em va do-
nar la possibilitat de treballar en
una empresa que es deia Ovideo
com a auxiliar de direcció d’una
mini sèrie de TV3, de Lluís Maria
Güell, basada en la història d’un po-
lític que va haver d’exiliar-se a l’es-
tranger durant la Guerra Civil.  Cu-
riosament és un dels pocs docu-
ments que he escrit que no s’han
projectat mai encara.

“Veure tantes pel·lícules a
l’antic Cine Nou m’ha servit
per escriure històries”

“Tothom vol ser

director de cinema.

A mi, m’omple més

escriure històries”

Perfil | Un martorellenc vestit de guionista
Des de ben petit ja va veure que no li agradava la pilota sinó els llibres i el cinema. Empassar-se

els clàssics assegut al Cine Nou de Martorell i a casa llogant pel·lícules en els primers videoclubs
de l’època va ser la millor formació possible. A 42 anys, Calafí compagina el guió amb la 

docència a l’ESCAC, on acumula més de quinze anys com a professor de ficció televisiva. 

Jordi Calafí i Casadevall / Guionista martorellenc

Després de fer guions de les històries de les principals sèries que han marcat les
vides dels catalans, assaboreix les últimes setmanes de feina en el rovell de l’ou de
La Riera. Un temps en què el teleespectador ha d’estar preparat per viure històries

que ningú imagina i que el relat es mantindrà interessant fins al final de la sèrie.

Quim Miró
MARTORELL

Foto: Quim Miró
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INFÀNCIA4Martorell es con-
vertirà en el primer municipi de
Catalunya en executar els pro-
jectes que arribin directament
dels infants. El govern munici-
pal, format pel PDCAT i ERC, ha
dotat amb 40.000 euros una
partida de l’actual pressupost
per a l’exercici 2017 perquè si-
guin els infants qui triïn aquelles
obres que vulguin tirar endavant. 

Així ho va anunciar l’alcalde
Xavier Fonollosa durant l’acte de
renovació del Consell d’Infants.
“L’Ajuntament de Martorell ha
destinat 200.000 euros als pres-
supostos participatius perquè
la ciutadania decideixi en què
volen invertir-ho”. 40.000 euros
d’aquest pressupost participatiu
es destinaran a les propostes que
sorgeixin dels alumnes de quart
i cinquè, que són els alumnes
que formen part del Consell
d’Infants.  

L’alcalde està convençut que
això els obligarà “a ser més res-

ponsables a l’hora de fer les pro-
postes, perquè siguin més atrac-
tives. Seran votades per tots els
alumnes d’ambdós cursos de
cada escola”, afirma l’alcalde,
que escolliran les millors pro-
postes perquè siguin una reali-
tat. “Aquest Consell d’Infants
no només proposarà sinó que vo-

tarà i executarà allò que vosaltres
mateixos hàgiu triat”, afegeix. 

La missió del Consell d’In-
fants, format per 28 alumnes de
quart i cinquè de les escoles de
Martorell, és promoure la parti-
cipació dels infants en la vida mu-
nicipal i traslladar les seves in-
quietuds al govern local. 

L’última trobada del Consell d’Infants, aquest gener. Foto: Ajuntament

Els infants triaran els projectes
d’una part del pressupost

» En una actuació pionera a Catalunya, el govern municipal dota
amb 40.000 euros el Consell d’Infants per escollir les actuacions

S’enderroca l’edifici de la
brigada per al nou pavelló

OBRES4El futur Pavelló Es-
portiu de Martorell ja camina.
Com a mínim, els terrenys de
propietat municipal ubicats al
barri de Can Cases ja són nets
després de l’enderroc de l’antic
edifici dels Serveis Municipals de
la Via Pública. 

Durant aquest mes de gener
s’han acabat els treballs com a
fase inicial de les obres del futur
equipament que començaran
aquest estiu vinent. El nou pa-
velló s’ubicarà al solar que hi ha

entre l’avinguda de Can Cases i el
carrer de Josep Vilar, a tocar del
Complex Esportiu Torrent de
Llops. Serà un equipament de
3.500 metres quadrats, de titu-
laritat municipal, dividit en tres
àrees: espai esportiu –pista po-
liesportiva divisible amb corti-
nes–, vestidors i graderia. L’equip
de govern té prevista la cons-
trucció d’un nou magatzem per
a la Brigada Municipal, que s’ai-
xecarà al nou polígon industrial
a prop del barri de Can Bros.

FESTA4Martorell va viure, el 15
de gener passat, la festa de Sant
Antoni Abat amb els tradicionals
Tres Tombs i un centenar d’a-
nimals que van transcórrer els
carrers del municipi. 

Durant la passejada hi van
assistir una quinzena de carros
de pagès, una dotzena de ca-
rruatges, una trentena de genets
i un centenar d’animals, entre
mules, cavalls de muntura de
raça espanyola i cavalls de tir de
races bretona, perxerona i fri-

sona. Al seu pas per la plaça de
l’Església, Mossèn Francesc Ti-
rado va beneir tots els animals i
els carruatges participants. 

La jornada va començar, de
bon matí, amb l’esmorzar tragi-
ner que els assistents degusten
botifarra a la brasa. Aquest es-
morzar es fa des de fa un parell
d’anys a la plaça de Maria Canela
davant de la seu dels Amics de
Sant Antoni Abat, qui organitza
la festa. Tot seguit, els carruat-
ges van iniciar la cercavila pels

carrers. La festa va acabar amb
l’actuació de la cobla La Princi-
pal de la Bisbal a la sala gran d’El
Progrés, plena de gom a gom. 

A la tarda, la mateixa cobla
interpretà el vals-jota El bata-
llador, que és una de les peces
més esperades pel nombrós pú-
blic que participa en el ball de
gala. Aquest any, els pregoners
de la festa van ser la família
Bartés, que van llegir el pregó des
del balcó de l’Ajuntament amb
una gran afluència d’assistents.

Ensenyament | Intercanvi cultural i lingüístic amb Chevilly-Larue
19 alumnes dels instituts Joan Oró, Pompeu Fabra i Secció Institut Martorell han participat d’un intercanvi 

cultural i lingüístic a Chevilly-Larue, població francesa agermanada amb Martorell. Els estudiants van residir a
casa de les famílies dels estudiants del Collège Jean Moulin i van tenir l’oportunitat de visitar els emplaçaments

històrics més destacats de París. Els estudiants francesos faran estada a Martorell del 23 al 28 de març vinent.

L’enderroc era el pas previ per construir-hi el futur pavelló. Foto: Línia Nord

Beneïts Tres Tombs
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L’alta velocitat, com s’ha demostrat arreu del
món, és una infraestructura que no genera
nous desplaçaments (els pren d’altres mit-
jans, sobretot de l’avió) i, per tant, no genera
riquesa. A més, afavoreix la concentració de
població en grans ciutats perquè les seves
estacions han d’estar molt allunyades les
unes de les altres, fomenta les desigualtats

socials (és un transport car que beneficia un
estrat social determinat) i no permet el
transport de mercaderies (i, en aquest sen-
tit, no afavoreix la indústria exportadora). 

Contràriament, les inversions en roda-
lies generen riquesa per elles mateixes: la
disminució dels costos relacionats amb la
congestió en les grans ciutats (reducció del

temps i les despeses de desplaçament per
mobilitat obligada i de les reduccions en
menors emissions de CO2, NOX i altres con-
taminants).

L’Estat espanyol, en contra del que dic-
taria el sentit comú, inverteix molt més en
AVE que en Rodalies, i aquest fet és encara
més sagnant si es posa el focus a Catalunya,

on les inversions en Rodalies no han passat
mai de ser insignificants i, per això, aquest
mitjà de transport perd viatgers mentre Fer-
rocarrils de la Generalitat o el metro en gua-
nyen. La comparació entre les inversions
que fa l’Estat espanyol a l’AVE i a Rodalies no
aguanten un debat seriós, com mostren
clarament aquestes gràfiques:

Infraestructures i mobilitat

L’alta velocitat a Espanya:
una font d’espoli premeditat

Lluny de tot això, però, l’Estat espanyol ha
invertit, inverteix i pel que sembla invertirà
en alta velocitat. I per quin motiu actua així?
La resposta és clara:  es tracta d’una infraes-
tructura molt cara d’executar i de mantenir.
Així, les grans empreses constructores,
peces fonamentals de l’oligarquia espa-
nyola arrelada profundament al fran-
quisme, van veure la possibilitat de plomar
els seus “súbdits” a través d’aquesta infraes-
tructura. Ho han fet premeditadament,
aprofitant-se que no tindrien oposició per

part d’una població acomplexada pels anys
de retard en el seu desenvolupament, ge-
nerats en bona part pels anys de dictadura.
I tot això de forma premeditada i amb el su-
port de la UE i dels seus principals països
donants (França i Alemanya)! 

Aquests han aconseguit recuperar part
dels fons estructurals que es van destinar a
Espanya després de la signatura del tractat
de Maastricht, a través dels contractes de
compra de la tecnologia (trens i sistemes de
senyalització) només a Siemens i Alstom.

I encara no prou contents amb tot ple-
gat, han exportat l’invent a l’Aràbia Saudita
mitjançant la monarquia espanyola (amb
30 anys d’experiència com a comissionista
en la compra/venda del petroli de la zona i
armament espanyol). Un AVE que gestio-
narà ADIF i que abans de començar a ope-
rar ja preveu un dèficit pel cap baix de 1.000
milions en 12 anys.

I qui ho paga tot això? Doncs, sobretot,
els catalans, espoliats per l’Estat espanyol. Els
16.000 milions anuals donen per fer molts

quilòmetres de via d’AVE! Però més enllà
d’això, és la incapacitat que tenim d’eliminar
aquestes relacions entre l’Estat i algunes fa-
mílies que en viuen i que es creuen amb el
dret de fer-ho, perquè són qui són. Com
sempre ha estat. L’única forma que els nos-
tres diners no serveixin per enriquir tota
aquesta colla d’oligarques és la indepen-
dència. Que no se’ns escapi aquest tren!

Albert Noguera i Gros
Enginyer de Camins

L’Estat espanyol és l’estat del món que més despesa ha fet per habitant en matèria d’alta velocitat, 
el segon estat amb més quilòmetres de via, darrere de la Xina, i el que menys utilització en fa per quilòmetre de via:
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EXPOSICIONS4El pintor mar-
torellenc Jaume Muxart, que
l’estiu vinent complirà 94 anys,
mostra la seva mirada més ínti-
ma amb Ulls de Jaume Muxart,
fins al 12 de març al museu que
porta el seu nom, el Muxart Es-
pai d’Art i Creació Contempora-
nis. L’exposició, que es va estre-
nar la primavera passada a la ga-
leria Carmen Galofré de Barce-
lona, recull una seixantena de
quadres del prop de mil que ha
pintat sobre aquesta temàtica els
darrers anys. Jaume Muxart
(Martorell, 1922) és un dels pin-
tors que ha participat activa-
ment en l’avantguarda del segle
XX, defensant en tot moment la
pintura com a mitjà de coneixe-
ment i d'expressió.

PASSIÓ PER LA MIRADA
Després d’oferir exposicions de-
dicades flors i colors i als àngels,
ara torna per mostrar una línia
temàtica dedicada als ulls. “Plàs-
ticament són importants per a
mi. Els ulls dels nens, els ulls de
les noies maques. Un ull senzill
és encara més bonic que un ull
espectacular”. Els ulls atrapen
sentiments i passions, la mira-
da interior a través de la pintu-
ra. “Per desgràcia no hi veig bé
i tinc certa obsessió per la vista.

La vista ho és tot, és gest i emo-
ció, quelcom més que un òrgan,
que ens permet gaudir de la
pintura percebent traços, co-
lors i formes”, reconeix l’artista,
qui continua pintant.  Sense
cap ordre predeterminat i amb
formats, colors i mides diversos,
al llarg del darrer any els ulls han
envaït el seu taller i pràcticament
la seva casa. Després d'una llar-
ga absència expositiva d'una
dècada, Muxart ha reunit tots
aquests centenars de mirades
per exposar-les al seu públic
més fidel. “Aquests ulls petits

col·locats junts guanyen molt,
queden com un retaule”, asse-
gura l'artista de Martorell, artista
supervivent de la generació de
Tàpies i que va ser membre del
grup Taüll, un fugisser i frustrat
intent de formar un col·lectiu de
pintors l'any 1955.

L’exposició Ulls romandrà
al Muxart Espai d’Art i Creació
Contemporanis fins al 12 de
març. Els horaris d’obertura de
la mostra són els dijous i diven-
dres, de 17.00 a 20.00 hores, i els
dissabtes, diumenges i festius, de
10.30 a 14.00 hores.

Muxart, amb la seva dona, en la inauguració de la mostra. Foto: Ajuntament

Jaume Muxart intensifica 
la mirada amb la mostra ‘Ulls’

CULTURA4El Foment Parro-
quial ha fet un relleu generacio-
nal amb la intenció de donar un
nou impuls cultural a Martorell.
Pere Miró, president de l’entitat
durant els darrers 28 anys, ha es-
tat rellevat per Puri Massa, qui
ha format. “Hem de mantenir
viu el Foment, dinamitzar-lo i
arribar a un públic més jove”, diu
la nova presidenta a Línia Nord.
De l’antiga junta segueixen Jo-
sep Maria Garcia i Neli De Cas-
tell i en formaran part, per pri-
mer cop, Carol Hernández, Joan
Garcia, Josep Domènech i Car-
men Poyato.

L’associació que gestionarà
l’equipament serà Foment Viu.
Les principals accions seran la
projecció d’una pel·lícula cine-
matogràfica un cop al més i ofe-
rir el teatre com a local d’assaig
de grups de música i teatre de
petit format. Massa afegeix que
“la nostra intenció és que El Fo-
ment estigui actiu ben bé cada
dia de la setmana. Hi ha molta
gent que no sap que al carrer de
Francesc Santacana hi ha un
teatre, i fins i tot alguns del
Martorell de tota la vida pre-
gunten si està tancat”. La nova
junta d’El Foment ja està treba-
llant de valent per començar a
donar un tomb vitalista.

El Foment obre
una nova etapa
en la direcció

Mor l’actor
martorellenc
Santi Ibáñez

CONDOL4L'actor martorellenc
Santi Ibáñez, que es va fer po-
pular amb el paper del Beni a la
sèrie El cor de la ciutat de TV3,
va morir el 29 de desembre pas-
sat, a 58 anys, víctima d’un càn-
cer de pulmó. L’església de San-
ta Maria de Martorell va quedar
petita per acomiadar a l’actor,
amb la presència de familiars i
amics, entre els quals, una re-
presentació de companys de
professió, entre ells Àlex Casa-
novas, Enric Majó, Abel Folch o
Pep Antón Muñoz. 

Ibáñez es va convertir en
una cara coneguda de la mà de
sèries com Temps de silenci,
Plats bruts, Estació d'enllaç i, so-
bretot, la citada El cor de la
ciutat. Va participar així mateix
en les pel·lícules Morir (o no) i
Anita no perd el tren, totes dues
a les ordres de Ventura Pons.
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Un martorellenc 
sobreviu a un tiroteig a Mèxic
TESTIMONI4El DJ martorellenc
George Privatti va viure in situ un
tiroteig que va tenir lloc el 16 de
gener passat en una discoteca de
Mèxic, enmig de la festa de clo-
enda del festival BPM, organit-
zada per l’empresa espanyola
Elrow Family. 

Els fets van passar a la platja
del Carmen, al sud de Cancún, i
almenys cinc persones van perdre
la vida i deu més van resultar fe-

rides. Tres de les cinc víctimes
eren guàrdies de seguretat, segons
han informat fonts de l’organit-
zació. El fiscal general de l’estat de
Quintana Roo, Miguel Angel Pech
Cen, va informar que s’havien de-
tingut tres persones i que el tiro-
teig es va produir per una ven-
jança entre bandes de narcotra-
ficants. George Privatti, que va ser
un dels convidats a punxar en la
festa, va tornar sa i estalvi a casa.

La Policia Local desmantella
una plantació de marihuana
SALUT PÚBLICA4La Policia Lo-
cal va detenir dos homes com a
presumptes autors d’un delicte
contra la salut pública i un altre
de defraudacions elèctriques.
Els detinguts utilitzaven un lo-
cal comercial del barri de To-
rrent de Llops per a la produc-
ció de marihuana. Els detin-
guts van ser Francisco G.H.,
veí de Martorell, i Juan Manuel
C.G., veí de Terrassa.

L’operatiu, que ha permès
decomissar prop de 900 plantes
de mahihuana i eines per al seu
cultiu, es va iniciar per la col·la-
boració d'uns ciutadans que van
informar la policia de movi-
ments i olors sospitosos en

aquest local. Els agents van in-
tervenir 880 plantes de mari-
huana de diverses mides i eines
i productes necessaris per al seu
cultiu, concretament: 22  panta-
lles reflectants, un extractor in-
dustrial, 15 bombetes halòge-
nes, 4 transformadors, 97 galle-
des, 28 torretes, 22 litres de fu-
migadors, un aparell d'osmosi i
fertilitzants.  Durant la inspecció,
quan es va desmantellar la plan-
tació, també es va detectar que el
local obtenia, de forma il·lícita, el
subministrament elèctric del
quadre de comptadors de la fin-
ca, motiu pel qual també s'atri-
bueix un presumpte delicte de
defraudació elèctrica.

SUCESSOS4Una dona de 49
anys va morir el 19 de gener pas-
sat a la matinada en un incendi
en un pis de Martorell, al carrer
del Revall, en què va resultat in-
toxicat lleu el seu company sen-
timental, de la mateixa edat.
Els Mossos investiguen la cau-
sa del foc, que va cremar el sofà
on dormia la víctima mortal, tot
i que d’entrada no va trobar in-
dicis de criminalitat.

L’incendi va tenir lloc a la 1 de
la matinada. Segons fonts mu-
nicipals, la Policia Local va ser la
primera a arribar al pis i va fer les
primeres tasques d’extinció, que
posteriorment van ser reforçades
per quatre dotacions de bom-
bers. De fet, la ràpida interven-
ció dels agents de la Policia Lo-
cal va ser determinant per salvar
la vida de la parella de la dona,
que havia quedat atrapat pel
fum i les flames del seu habitat-
ge. Quan els efectius van accedir
a l’habitatge, van localitzar la víc-
tima mortal amb cremades a
tot el cos. Alhora el Sistema d’E-
mergències Sanitàries (SEM) va
traslladar la seva parella a
l’Hospital Moisès Broggi de Sant
Joan Despí, on va ser atés per
una intoxicació lleu. Al lloc dels
fets s’hi van traslladar fins a
vuit patrulles dels Mossos.

VIVIEN DE FORMA IL·LEGAL
La parella vivia de forma irre-
gular en l’habitatge i tenien pun-
xada la llum. De fet, el pis forma
part d’un bloc d’habitatges pro-
pietat d’una entitat financera i
tots estan ocupats il·legalment,
amb el subministrament elèctric
punxat. Així ho va confirmar
l’Ajuntament, que va apuntar
que la víctima i la seva parella no
eren usuàries dels Serveis So-
cials. Uns dels veïns, José Line-
ro, va corroborar que viu de for-
ma irregular en un dels pisos de
la finca des de fa tres anys, i va

assegurar que va accedir a l’ha-
bitatge pagant 500 euros. Segons
aquest testimoni, la resta de
veïns del bloc també resideixen
a l’edifici amb ocupacions irre-
gulars i diverses vegades han re-
but citacions judicials per des-
allotjar l’edifici.

L’Ajuntament de Martorell
ha recordat que atén qualsevol
petició d’ajut que arriba al de-
partament de Serveis Socials, i
que l'Oficina Local d'Habitatge
assessora les persones que viuen
en habitatges ocupats i volen
regularitzar la seva situació.

El portal de l’habitatge on va morir la dona calcinada. Foto: Línia Nord

Mor una dona calcinada en un
habitatge d’un edifici ocupat
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MOBILITAT4Sant Andreu de la
Barca vol ser un municipi dins la
zona tarifària 1 de l’àrea metro-
politana de Barcelona. Així ho
ha sol·licitat l’alcalde Enric Llor-
ca, ja que en cas que s’acceptés
la ciutat en la zona tarifària 1 tin-
dria conseqüències en les but-
xaques dels santandreuencs, ja
que veurien reduït de forma
substancial el cost del bitllet per
aquells usuaris que utilitzen el
transport públic per dirigir-se
cap a Barcelona i la seva àrea me-
tropolitana. 

La reivindicació ve de lluny i
no és nova. Segons l’alcalde En-
ric Llorca “quan es va implantar
el sistema d'integració tarifària
i Sant Andreu de la Barca va que-
dar inclosa a la zona 2 ja ens van
dir que amb el temps passaríem
a ser zona 1”. Després de temps
d’espera, Sant Andreu de la Bar-
ca vol entrar de ple en la zona ta-
rifària 1 perquè “durant aquest
temps hem estat pacients i cu-

rosos fins a fer ara aquesta rei-
vindicació", apunta l’alcalde.

UN BITLLET MÉS BARAT
El benefici més directe per als
santandreueuncs si finalment
la ciutat passa a la zona tarifària
1 de la zona metropolitana serà
en el preu del bitllet. Actualment,
l’abonament de 10 viatges de la
zona 1 té un cost de 9,95 euros i
la zona 2, on ara mateix es tro-

ba Sant Andreu de la Barca, és de
19,60 euros. L'alcalde Llorca as-
segura que “amb una rebaixa del
cost del bitllet aconseguirem
que moltes més persones puguin
agafar el transport públic pels
seus desplaçaments. Si no, estem
afavorint l’ús del transport pri-
vat, ja que per a una família de
4 membres, és més barat que fer-
ho en transport públic des de les
estacions de Ferrocarrils”.

Un comboi d’FGC al seu pas per l’estació del Palau. Foto: Línia Nord

Sant Andreu, a la zona tarifària 1
de l’àrea metropolitana?

» Llorca vol que s’hi inclogui la ciutat per enfortir el transport públic 
» Remarca que el preu del bitllet passaria de 19,60 a 9,95 euros

Creen una mà per a un alumne
amb una impressora 3D

INNOVACIÓ4L’Institut Mont-
serrat Roig ha creat una mà im-
presa en 3D per a l’alumne de
Primer d’ESO, Genís Serrano, el
qual pateix una discapacitat amb
la seva mà dreta. 
“La proposta va sorgir d’una
necessitat. El Genís tenia difi-
cultats per treballar en les clas-
ses de tecnologia i vam decidir
crear aquesta mà”, explica el
professor de l’Institut, Josep
Sánchez, en declaracions a Sant
Andreu Televisió. Aquesta ex-
periència s’havia fet anterior-
ment a Saragossa i, segons Sán-
chez, “el primer pas va ser com-

provar si la impressora podria
imprimir el tipus de plàstic. Va
sortir bé i vam elaborar diversos
prototips”. El procés d’impressió
va tenir una durada de 15 hores
i un cost de 10 euros. 

La mà adaptada al cos de l’a-
lumne permet millorar-ne la
mobilitat. Serrano comenta que
“ara puc anar amb bicicleta de
forma més còmode”. 

El projecte no és definitiu,
ja que la mà pot adaptar-se a
mesura que passin els mesos.
“Les adaptacions vull que les
facin els mateixos alumnes”,
afegeix el professor.

Assessoren els afectats 
per clàusules abusives

HABITATGE4L'Ajuntament de
Sant Andreu de la Barca, a través
de les oficines municipals d’Ha-
bitatge i d’informació al consu-
midor, han posat en marxa una
campanya d’assessorament per
als afectats per clàusules abusives
als préstecs hipotecaris. 

Arran de la sentència del
Tribunal de Justícia de la Unió
Europea, ferma des del desem-
bre passat, obliga als bancs a tor-
nar el cobrat de més per les
clàusules sòl, ha rebut un incre-
ment de sol·licituds d'informa-
ció. L’oficina municipal d’habi-

tatge centralitza a la ciutat tota
la paperassa dels ciutadans afec-
tats. Durant l'any passat, es van
atendre una trentena de perso-
nes que feien consultes sobre as-
pectes relacionats amb les clàu-
sules sòl i 13 persones que tenien
com a referència a la seva hipo-
teca l'IRPH. L’alcalde Llorca re-
coneix que “la voluntat que te-
nim és assessorar els ciutadans
en tot allò que l’afecti”. 

Aquest servei també gestiona
tràmits com ara la reestructura-
ció del deute i la mediació amb
els bancs en cas d'impagament.

L’Ajuntament externalitza
el manteniment elèctric

HISENDA4L’empresa de ser-
veis energètics Ferrovial gestio-
narà el manteniment elèctric de
Sant Andreu de la Barca després
de ser l’empresa adjudicada en
un concurs obert. El govern mu-
nicipal defensa l’externalització
ja que es garanteix un estalvi
anual d’un 64% en la factura de
la llum de les arques municipals
i, en el plec de condicions, Fe-
rroviarial invertirà 800.000 eu-
ros per renovar, també, més de

3.000 punts de llum. Llorca re-
coneix que “el nou model "su-
posa millorar el servei a la ciu-
tadania sense incrementar la
pressió fiscal” i afegeix que “la in-
versió prevista per Ferrovial ha-
gués obligat a l’Ajuntament a en-
deutar-se”. La mesura, aprova-
da en sessió plenària pel PSC,
PP, Ciutadans i PDCAT, supo-
sarà, al mateix temps, una re-
ducció substancial de la conta-
minació lumínica actual.

Teatre | El Núria Espert continua a l’alça
Més de 1.500 espectadors van veure Una rossa legal, 

l’espectacle que va estrenar l’any 2017 al teatre Núria Espert. 
L’11 de febrer vinent és previst l’escenificació de La fortuna de

Sílvia, amb Laura Conejero i Pep Munné, en el repartiment. 
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MEDI AMBIENT4Per enèssima
vegada l’Ajuntament d’Olesa de
Montserrat ha demanat a l’A-
gència Catalana de l’Aigua (ACA)
que executi la construcció del
nou col·lector de salmorres de la
conca del Llobregat. La petició
l’han feta l’alcaldessa Pilar Pui-
medon i el regidor d’Obres i
Edificació de l’Ajuntament, Mi-
quel Riera, en una trobada amb
el director de l’ACA, Jordi Agus-
tí, amb la presència del president
del Consell Comarcal del Baix
Llobregat, Josep Perpinyà.

El col·lector de salmorres és
una conducció que transcorre
des de fa 30 anys entre el Bages
i el Prat de Llobregat i que
transporta l’aigua de les sur-
gències salines i les procedents
de l’activitat minera de la Cata-
lunya central. Aquesta aigua
amb elevades concentracions
de sal arriba fins l’afluent de la
depuradora del Prat per a ser
traslladada mar endins. En el

2009 es va posar en servei el
desdoblament del col·lector en
el tram comprès entre Abrera i
El Prat de Llobregat. 

L’Ajuntament d’Olesa de-
fensa que l’actual col·lector, que
està obsolet i pateix fuites sovint,
no pot aguantar fins el 2020,
data en la qual es va anunciar en
el seu dia que estaria en funcio-
nament la nova canalització,
que tindrà un cost d’uns cent mi-

lions d’euros. Els ajuntaments
reclamen que el nou col·lector
estigui enllestit abans d’aques-
ta data, i en tot cas, que es prio-
ritzi el tram Monistrol-Abrera. 

El nou col·lector transcorre-
rà per un total de 22 municipis
de les comarques del Bages i el
Baix Llobregat, entre ells Olesa.
També tindrà una capacitat de
transport de 317 litres/segon,
més del doble que l’actual. 

El col·lector pateix fuites, l’última l’agost passat. Foto: Ajuntament

Reclamen a l’ACA la construcció
del nou col·lector de salmorres

URBANISME4El camí del Ma-
set, una via rural que uneix el
barri sesrovirenc de Can Bar-
galló amb Martorell i que trans-
corre en bona part del seu re-
corregut en paral·lel al riu Anoia
serà arranjat després de l’acord
entre l’Ajuntament i la Diputa-
ció de Barcelona. L’actuació està
prevista que s'executi el 2019, es
concreta especialment en dos
sectors de la via. La Diputació
destinarà 45.491,08 euros en
aquest pla de millora i mante-
niment del camí del Maset, de
3.604 metres de longitud.

En la zona compresa entre
Can Bargalló i la masia conegu-
da com el Maset es repararà el
pas elevat sobre un torrent amb
la formació d’aletes protectores
laterals per evitar l’erosió que
afecta el pas quan es desborda.
En el tram que va del Maset a
Martorell, el camí està descalçat
a causa de l’erosió d’aigua, fet
que obliga a construir un mur de
contenció. A més d’aquestes
dues actuacions concretes, tam-

bé es repararà la plataforma
del camí amb aportació de gra-
ves de recuperació compactades
per tal de suprimir els tolls d’ai-
gua que hi apareixen al llarg del
recorregut.

La Diputació de Barcelona
destinarà 786.733,64 euros a
la millora i manteniment de ca-
mins municipals del Baix Llo-
bregat durant el mandat 2016-

2019. En total, s’arranjaran 36
vials de 21 municipis de la co-
marca. Per escenificar l’acord del
projecte l’alcaldessa de Sant Es-
teve, Maria del Carme Rallo,
acompanyada de regidors de
l’equip de govern, i Jordi Fà-
brega, diputat d’Infraestructures
Viàries i Mobilitat de la Dipu-
tació de Barcelona, van visitar in
situ la zona que serà arranjada.

Membres de l’Ajuntament i la Diputació, al camí del Maset. Foto: Ajuntament

Arranjaran el camí del Maset,  
al barri de Can Bargalló 

Festa | 500 euros per a la millor comparsa de Carnaval 
El Carnaval tindrà lloc el pròxim 25 de febrer amb la novetat d’una rua oberta 
a tothom: petits, joves i grans. La rua de les disfresses començarà a les 17.00 
hores davant del Casino abans de la desfilada pels carrers del casc urbà. 
Hi haurà premis per a les millores disfresses.

Hisenda | La Generalitat deu 670.000 euros al consistori
L’Ajuntament té previst que la Generalitat redueixi en 200.000 euros el deute que

manté en els darrers anys. Durant el 2016, el consistori olesà va rebre 1,2 milions
d’euros i el deute s’eleva a 670.000 euros. El deute contret és en concepte d’obres,
projectes o subvencions per a diferents programes finançades per al govern català.  

Sant Esteve Sesrovires

Renoven les canonades 
del servei d’aigua i l’asfalt

OBRES4Aquest mes han finalit-
zat les obres de substitució de les
canonades d’aigua potable dels
carrers de Mossèn Cinto Verda-
guer i de Gaudí, així com dels pas-
satges Joan Miró i Rossinyol. 

Els treballs van anar a càrrec
de la companyia Aigües de Ca-
talunya i van estar supervisats
pels tècnics municipals i la regi-
doria de Via Pública. Amb la mi-
llora de la xarxa també s’ha re-

novat bona part de l’asfalt afec-
tat i dels panots, així com de l’ai-
xecament de les tapes de regis-
tre d'aigua que havien quedat ta-
pades. També en la via pública,
es fan obres de reparació del
ferm de la carretera BV-2293,
entre la cruïlla amb el carrer Sant
Joan i la sortida de la travesse-
ra al final del pont de Sant Es-
teve. La rotonda d’entrada al
poble també ha estat renovada.

Presentació de candidatures
als Sesrovirencs de l’Any

GUARDONS4Des del 2001, l’A-
juntament celebra els Premis
als Sesrovirencs de l’any, un re-
coneixement a aquelles perso-
nes, activitats i entitats sesrovi-
renques que hagin destacat per
algun motiu rellevant l’any an-
terior al lliurament dels premis. 

Les associacions sesroviren-
ques podran lliurar les seves
propostes fins al 28 de febrer. Tot
seguit, la Comissió Sesrovirencs

de l’Any estudiarà les propostes
per configurar els noms dels fi-
nalistes. L’any passat es va dis-
tingir Carlos Romero com a Ses-
rovirenc de l’any, per un projec-
te per captar fons per la lluita
contra el càncer a càrrec de l’Ins-
titut de Recerca Biomèdica de
Barcelona. L’acte de lliurament
dels Premis Sesrovirencs de l’Any
tindrà lloc el 23 d’abril quan es
coneguin els guanyadors.

MOBILITAT4Els usuaris del ser-
vei de bus de la línia Manresa-
Olesa-Barcelona, sota la llicència
de la Hispano Igualadina-Mon-
bus, han presentat més d’una
vuitantena de denúncies a l’A-
juntament d’Olesa que deixen
en evidencia les deficiències que
ofereix el servei, segons fonts
municipals. Les denúncies s’han
presentat en només un mes i
mig des que es va fer efectiu el
canvi de concessionària. Entre les
reclamacions destaquen que els
retards en els horaris, les mà-
quines validadores estan espat-
llades, serveis amb busos plens de
gom a gom que no es doblen i que
obliguen els usuaris a romandre
a la parada fins el pròxim viatge.
La manca de full de reclamacions
als busos o el fet que,  fins i tot, els
propis usuaris hagin de guiar als
conductors perquè desconeixen
el trajecte del bus. L’Ajuntament
d’Olesa reclama solucions a l’em-
presa concessionària i a l’AMTU.

80 denúncies
presentades pels
usuaris del bus

S’obre el Projecte
Teu per als joves
dels instituts

EDUCACIÓ4Disset alumnes de
tercer i quart d’ESO dels instituts
d’Olesa, d’entre 15 i 16 anys,
participaran en la 9a edició del
Projecte Teu que promou l’A-
juntament. Aquesta iniciativa
permet desenvolupar una di-
versificació curricular amb al-
guns alumnes proporcionant-
los un entorn educatiu ajustat als
seus interessos i necessitats,
afavorint la seva motivació per
continuar la seva formació.  La
designació de cada alumne s’ha
fet tenint en compte el seu per-
fil i els seus interessos. Aquest
projecte es va iniciar l’any 2009
amb el suport de la Generalitat.
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Estudien un nou servei 
de transport urbà a demanda
MOBILITAT4La distància que
separen el nucli urbà d’Abrera
amb els barris de Sant Miquel,
Can Vilalba, Santa Maria de Vi-
lalba, Les Carpes de Vilalba i Ca
n’Amat i els polígons industrials
podrà minimitzar-se amb es-
creix amb un nou servei de
transport urbà a demanda que
està estudiant l’Ajuntament del
municipi. En aquest projecte
s’hi ha sumat l'Associació de
Municipis per la Mobilitat i el
Transport Urbà (AMTU) i el
Consell Comarcal del Baix Llo-
bregat. En una trobada, l’Ajun-

tament ha sol·licitat a l’AMPTU
que en l’estudi hi inclogui l’im-
pacte econòmic que suposaria la
integració tarifària del bus urbà
a Abrera que garanteixi la mi-
llora del servei actual.

L’alcalde Jesús Naharro re-
coneix que han detectat “noves
necessitats de mobilitat i estem
treballant per oferir als nostres
veïns i veïnes el millor servei”.
L’estudi donarà les pautes per a
la implantació d’aquest nou ser-
vei de transport urbà que supo-
saria un pas de gegant en la mi-
llora de la mobilitat a Abrera.  

Obres | Renovació de la senyalització als carrers
Durant el mes de gener l’Ajuntament d’Abrera va posar en marxa un programa de
millora de les vies urbanes amb un seguit de treballs de renovació de la pintura de

senyalització horitzontal. Es tracta de repintar les marques viàries de circulació i
aparcaments, prohibició d’aparcament, passos de vianants i senyals al paviment.  

MEDI AMBIENT4Dues dècades
després dels incendis que van
cremar durant els estius de 1994
i 1995 començaran a regene-
rar-se fruit d’un conveni signat
pels ajuntaments d’Abrera, Cas-
tellbisbal, Rubí, Ullastrell, la Di-
putació de Barcelona i l’Asso-
ciació de Propietaris Agro-Fo-
restals. Aquests incendis van
afectar boscos d’aquests quatre
municipis i, només a Abrera, la
superfície afectada es va situar al
voltant de les 265 hectàrees, un
14% de la superfície total que va
quedar totalment calcinada.

Durant aquests darrers anys,
com que no s’ha realitzat cap ac-
tuació sobre els boscos afectats,
la vegetació s’ha regenerat de
forma descontrolada. Per aquest
motiu es realitzaran treballs
d’esclarissada i sanejament dels
boscos com a prevenció de pos-
sibles incendis forestals, poten-
ciant la seva explotació a més de
realitzar tasques de repobla-
ment amb espècies autòctones,
tal com alzines i roures, en
aquells indrets on calgui. Els

ajuntaments han posat fil a l’a-
gulla per prevenir el medi am-
bient i millorar la zona boscosa.

El projecte de regeneració, fi-
nançat per la Diputació de Bar-
celona, serà executat per l’asso-
ciació de propietaris Agro-Fo-
restal, que s’ha creat per tots els
ens signants del conveni. El pro-
grama que s’ha acordat té una

durada inicial de quatre anys i
que poden ampliar-se en cas
que el procés de regeneració
dels boscos afectats no s’enlles-
teixi dins els terminis previstos.
La inversió fixada en aquest
projecte s’eleva al voltant dels
800.000 euros, una aportació
que finança íntegrament la Di-
putació de Barcelona.

Mapa de la zona boscosa on s’actuarà en la regeneració. Foto: Diputació

Regeneraran els boscos que
van cremar els anys 1994 i 1995
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DEMANDA44Des de l’Ajun-
tament d’Abrera estem treballant
per defensar i protegir els inte-
ressos del nostre municipi, pre-
servar el nostre entorn mediam-
biental i acollir dins els nostres
grans espais empresarials valor
tecnològic. Les carreteres que la
Generalitat de Catalunya estudia
implantar a Abrera han estat ana-
litzades pels nostres tècnics i hem
rebutjat les seves propostes. Des
d’Abrera hem proposat unes al-
ternatives completament respec-
tuoses amb el medi ambient. Per
tant diem ‘no’ a la proposta inicial
de la Generalitat de Catalunya.

NO a un Centre Integral 
de Mercaderies (CIM)
Manifestem un NO rotund a la pro-
posta d’implantació d’un Centre
d’Empreses d’Activitats Logístiques
o Centre Integral de Mercaderies
(CIM) en un espai classificat com a
sòl no urbanitzable. La proposta de
la Generalitat de Catalunya era ocu-
par 122 hectàrees (superfície equi-
valent a 120 camps de futbol) en
uns terrenys situats a l’oest del po-
lígon industrial Sant Ermengol, que
arriben fins a Can Garrigosa.

Des de l’Ajuntament insistim
en aquesta negativa: el Ple Muni-
cipal va rebutjar la instal·lació d’un
CIM al municipi en la sessió del 26
de maig de 2016. Nosaltres de-
fensem el nostre patrimoni natu-
ral i el benestar dels veïns pròxims
i diem NO a aquesta ocupació.

SÍ a un nou model d’em-
preses. Centre d’Investiga-

ció, Desenvolupament i In-
novació(I+D+I)
Abrera proposa un creixement
empresarial al poble que ens aju-
di a reduir el nombre de veïns i veï-
nes sense feina amb les següents
mesures:
- Ocupació del parc empresarial
existent. El sòl disponible en els
nostres polígons industrials és su-
ficient per a les empreses que
vulguin establir-se a Abrera.
- Facilitar la implantació d’indústria
en el sòl ja qualificat com a urba-
nitzable.
- Desenvolupament del polígon in-
dustrial Can Sucarrats.

- Incorporació d’una àrea nova
d‘I+D+I (Investigació, Desenvolu-
pament i Innovació) de només
12 hectàrees.

Treball de qualitat
En aquest sentit, l’alcalde, Jesús
Naharro, manifesta que “Abrera
ha de créixer en empreses dedi-
cades a l’àmbit de la tecnologia
i la investigació. Volem, d’una
banda, empreses amb treballa-
dors ben formats i altament qua-
lificats. I, de l’altra, que els nostres
joves no hagin de marxar a tre-
ballar fora d’Abrera un cop hagin

acabat la seva formació acadè-
mica”. “Abrera és el lloc ideal per
implantar empreses i centres de
formació dirigits a formar els fu-
turs tècnics de les grans empre-
ses del nostre municipi com SEAT
i Mercadona i els seus proveïdors”,
explica Naharro.

NO a l’estudi inicial de
la Generalitat sobre les 
futures infraestructures
Manifestem un NO rotund a les
propostes de la Generalitat en el
Pla Director Urbanístic d’Infraes-
tructures de la ròtula Martorell i
Abrera (PDUI). 

Ens oposem a la fragmentació
del nostre territori que implicaria
aquest pla. La situació d’Abrera en
el Baix Llobregat fa que moltes in-
fraestructures hagin de passar pel
nostre municipi. Cal que aquestes
vies ja existents siguin respectuo-
ses amb el nostre entorn me-
diambiental i urbanístic.

Diem NO a noves carreteres de
la Generalitat quan les ja exis-
tents, ben redissenyades, podrien
millorar molt la mobilitat, que ac-
tualment és un greu problema al
nostre municipi.

Per aquest motiu, hem pre-
sentat 22 esmenes i propostes al-
ternatives a aquest pla i demanem
les següents actuacions urgents: 
- Diem SÍ a la supressió de l’auto-
via de connexió de l’A-2 amb la B-
40 pel marge esquerre del riu Llo-
bregat pel seu impacte negatiu als
barris de Vilalba i mediambiental
al riu Llobregat. Des de l´Ajunta-
ment d’Abrera hem presentat al-

ternatives que fan viable no cons-
truir aquesta gran carretera. La
Generalitat ha mostrat el seu acord
en aquest punt.
- Diem sí a l’execució d’una variant
de la C-55 (carretera de Manresa)
que suposi la transformació en via
urbana de la carretera en el nostre
terme municipal, amb la creació
d’un nus de connexió local a Can
Morral. Es suprimiria la C-55 i no
passaria pel mig del poble. Amb la
Generalitat visitarem conjunta-
ment l'espai.
- Diem sí a l’elaboració d’un Estu-
di de Mobilitat per tal de revisar
tant la necessitat de noves in-

fraestructures, com la millora de les
existents. Aquest punt és impor-
tantíssim per al disseny de la mo-
bilitat futura a Abrera. La Genera-
litat ha dit que sí amb un treball co-
ordinat.
- Diem sí a la connexió dels barris
de Vilalba amb el nucli urbà amb
una construcció integrada en el
paisatge del riu Llobregat. Seria per
a vianants i bicicletes dels nostres
veïns i veïnes. 

Trobades amb els veïns
L’alcalde d’Abrera, Jesús Naharro,
i el regidor d’Urbanisme, Mobili-

tat i Millora, Albert Roca, van ex-
plicar la postura de l’Ajuntament
a la ciutadania a la xerrada parti-
cipativa. "Abrera, un territori co-
hesionat i amb empreses de futur",
que va tenir lloc a la Casa de Cul-
tura del municipi el dilluns 23 de
gener a la tarda. L’acte va comp-
tar amb l’assistència de repre-
sentants d’associacions de veïns,
del sindicat agrari Unió de Page-
sos, associacions naturalistes com
ANDA, així com veïns i veïnes d’A-
brera i Martorell. La xerrada par-
ticipativa va tenir lloc el divendres,
27 de gener, al Casal Social de Can
Vilalba a les 18 hores. També, el di-
marts, 31 de gener, al Casal Social
de Ca n'Amat, a les 18 hores.

Les nostres oportunitats pas-
sen, sense cap mena de dubte, per
tenir unes infraestructures que
permetin la mobilitat dels nostres
veïns respectant el nostre patri-
moni natural. Defensem el be-
nestar dels nostres ciutadans es-
tudiant alternatives.

Diem NO al Pla Director
d’Infraestructures
L’ocupació al nostre municipi ens
preocupa, el seu desenvolupa-
ment ha de ser sostenible amb el
medi ambient i ha de ser una
oportunitat en el món laboral per
a tots els veïns i veïnes d’Abrera. 

Per això diem NO al CIM. 
I diem SÍ al model empre-
sarial d’Investigació, Des-
envolupament i Innovació
(I+D+I). És la nostra apos-
ta per al futur d’Abrera.

Abrera protegeix el territori
» La Generalitat proposa implantar al municipi una xarxa de vies i un parc empresarial

» L’Ajuntament vol un territori cohesionat i amb empreses de futur i presenta alternatives

Diem NO a un 

Centre Integral 

de Mercaderies

L’alcalde d’Abrera, Jesús Naharro, va explicar la postura de l’Ajuntament en un xerrada participativa a la Casa de Cultura del municipi. Foto: Ajuntament

Diem SÍ al model

empresarial I+D+I:

és la nostra aposta
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MOBILITAT4La Generalitat de
Catalunya ha recollit més d’un
centenar d’incidències en un
mes pel mal servei de la línia
d’autobús entre Manresa i Bar-
celona des que la Hispano-Igua-
ladina-Monbus n’és la conces-
sionària. El director general de
Transports Públics i Mobilitat de
la Generalitat, Pere Padrosa, ha
qualificat les darreres incidències
“d’inacceptables” i “imperdona-
bles” i que van provocar una tro-
bada d’urgència amb els repre-
sentants dels ajuntaments d’Es-
parreguera, Olesa, Monistrol de
Montserrat i Abrera, usuaris i
l’Agrupació de Municipis titulars
de serveis de Transport Urbà de
la regió metropolitana de Bar-
celona (AMTU).

Pedrosa ha avisat que “si no
es compleix el que diu el con-
tracte se sancionarà amb rigor.
I si hi hagués un incompliment
reiterat voldria dir que la com-
panyia no està en condicions

de complir el contracte”. L’em-
presa concessionària de la línia
des del 17 de desembre passat ha
assegurat que “horaris i temps
són essencialment els  mateixos
que existien amb l’anterior con-
cessionària i s’allunyen bastant
de l’actual realitat viària entre
Barcelona i Manresa”.

La CUP d’Esparreguera s’ha
mobilitzat amb la posada en
marxa de l’app Hispanofail, que

recull les incidències del servei
del bus recollides per als matei-
xos usuaris i es traslladen auto-
màticament a l’Ajuntament. 

El regidor cupaire Aleix Es-
cursell declara a Línia Nord
que “és una reivindicació de fa
molts anys. Aquesta aplicació
mòbil va en aquesta direcció,
amb la finalitat de normalitzar
un servei que té moltes defi-
ciències i que patim tots”.

Un usuari, a punt de pujar al bus a Esparreguera. Foto: Línia Nord

La Generalitat multarà Monbus
si hi ha incidències en el servei

MEDI AMBIENT4Collbató és un
dels municipis de Catalunya
que ha apostat per la remunici-
palització de l’aigua. Així va
quedar palès en un reportatge de
l’espai 30 minuts, de Televisió
de Catalunya, titulat La batalla
per l’aigua, on va fer un reco-
rregut per diferents pobles i
ciutats del país que han canviat
el model passant d’una gestió
privada a pública. Durant 20
anys l’empresa Sorea, del grup
Agbar, gestionava el servei al
municipi en una concessió que
va finalitzar l’abril passat. Sorea
ha presentat una denúncia al
jutjat contenciós administratiu
contra l’Ajuntament.

Collbató va fer aquest pas, de
retornar a la gestió directa des-
prés de patir fuites que repre-
sentaven gairebé el 60% de l'ai-
gua distribuïda a la xarxa. Les
fuites i el rebut de la factura van
ser els motius principals per
tornar a la gestió directa del
servei. L’alcalde Miquel Solà
explica que “l’experiència de 20

anys amb Sorea no va ser  bona.
No va fer la inversió necessària
per mantenir el servei en con-
dicions, tenia els pous propis
abandonats i amb moltes fuites”.

La legislació obliga a les em-
preses a fer revisions cada any i,
segons fonts municipals, Sorea
no n’havia fet cap en 20 anys. 

El dipòsit de Can Dalma-
ses, d’on vesteix el servei a Coll-

bató, estava abandonat. Fran-
cesc Mayné, de Sorea, apunta
que “el contracte amb Collbató
era de retribució, que vol dir que
Sorea pagava una part de la re-
captació i cada any es liquidava
a l’Ajuntament”. 

El consistori creu que la res-
ponsabilitat és de Sorea i, per
això, va extingir la concessió
del servei de l’aigua.

Operaris municipals fent gestions de manteniment. Foto: Ajuntament

Collbató defensa el model de
gestió de l’aigua al  ‘30 minuts’

Justícia | 12 anys de presó per al fals pastor evangèlic
L’Audiència de Barcelona ha condemnat a dotze anys de presó el fals pastor evangèlic
de Collbató que va abusar sexualment de tres nenes en reiterades ocasions. L’home,
Daniel Sensano Honrubia, de 67 anys, vivia a prop de les víctimes, que s’havia 
guanyat la confiança d’alguns pares. Una de les menors va patir els abusos 4 anys.

Successos | Una dona intoxicada en un incendi
Un incendi en un habitatge del carrer de Pau Font va provocar la intoxicació lleu de la
propietària, una dona de 66 anys, que va haver de ser traslladada pel SEM a l’Hospital

de Martorell. Les flames, que van provocar una gran fumera, van cremar tres habita-
cions, un bany i una galeria. Hi van participar quatre dotacions dels Bombers.

Collbató

Tensió política per les 
obres a les Coves del Salnitre
POLÈMICA4L’Ajuntament ha
negat que el municipi “es quedi
sense oficina de turisme” fruit
del seu tancament per les obres,
de les Coves del Salnitre i del
punt d’informació turística de
l’Àrea d’Esplai la Salut i que
“hagi acomiadat els guies turís-
tics”. A través d’un comunicat, el
consistori desmenteix “les des-
informacions interessades” del
regidor no adscrit de l’Ajunta-
ment, Jordi Serra, amb qui man-
tenen un pols des de l’estiu pas-
sat quan aquest va ser expulsat
del govern per “manca de con-

fiança”. L’Ajuntament manifes-
ta que “és fals que Collbató es
quedi sense oficina de turisme ja
que la Plaça de l’Era, on és l’ofi-
cina de Turisme, està tancada
per obres de millora, fet que
impossibilita l’accés a l’oficina,
com també Les Coves i el punt
d’informació turística de l’Àrea
d’Esplai la Salut”. 

El govern local afegeix que
“un cop acabin les obres, l’ofici-
na romandrà oberta els caps de
setmana”. I afegeix que “no hi ha
hagut acomiadament sinó fina-
lització de contracte dels guies”.

SUCCESSOS4La Policia Local
d’Esparreguera va detenir un veí
del barri de Can Rial, de 38 anys
i de nacionalitat espanyola, com
a presumpte autor d’incendis a
contenidors durant les festes na-
dalenques que van causar danys
per valor de 4.000 euros. 

Els fets van passar en una
mateixa setmana. L’autor cre-
mava els contenidors llençant un
objecte inflamable preparat a
casa seva. Segons fonts de la in-
vestigació, el 26 de desembre
passat l’autor va cremar un pri-
mer contenidor i les flames van
cremar, també, la resta de con-
tenidors en un espai proper a
una zona boscosa. Veient que la
situació començava a ser peri-
llosa, l’autor va entrar a casa per
canviar-se de roba, va posar-se
un pijama i va alertar la Policia.
Fruit d’una investigació amb la
col·laboració ciutadana, l’autor
va ser detingut. L’autor es troba
en llibertat amb càrrecs.

Un veí detingut
per cremar
contenidors

Els joves prenen
protagonisme
en els Tres Tombs

FESTA4El diumenge 29 de ge-
ner Esparreguera va viure la
festa dels Tres Tombs, que pro-
mou l’Agrupació de Sant Anto-
ni Abat, amb un clar protago-
nisme per a la gent jove del mu-
nicipi. Enguany, la bandera de
l’Agrupació la van portar un
grup de joves del municipi men-
tre que la Federació Catalana
dels Tres Tombs va premiar a
l’equip jove del Horseball Espa-
rreguera per la seva qualitat es-
portiva. La festa va recuperar el
concert de Sant Antoni que va
anar a càrrec d’una de les for-
macions més joves de l’Escola
Municipal de Música.
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SERVEIS4Resoldre un conflic-
te mitjançant el diàleg, el respec-
te i l’escolta mútua. Aquest és l’ob-
jectiu de la mediació, una eina
amb la qual les parts en conflicte
poden expressar les seves inquie-
tuds i, alhora, entendre’s mútua-
ment. De la mà d’un mediador es
crea un ambient procliu per trobar
una solució que satisfaci tothom i,
així, evitar haver d’anar a judici. 

La mediació és un mètode
cada cop més emprat per resoldre
conflictes en l’àmbit veïnal, fami-
liar, escolar o d’espai públic. De fet,
el passat dia 21 de gener va cele-
brar-se el Dia Europeu de la Me-
diació, una data que commemo-
ra l’aprovació de la Recomanació
R(98) 1, sobre mediació familiar,
per part del Consell de Ministres
d’Europa l’any 1998. 

L’objectiu clar d’aquesta data és
conscienciar la població perquè la
mediació assoleixi un reconeixe-
ment més gran, i alhora reflexionar
i fer valdre la utilitat de la inter-
venció mediadora com a mètode
eficaç de resolució de conflictes al-
ternatiu a la via judicial. 

En aquest sentit, la Diputació
de Barcelona compta des de l’any
2006 amb el Programa de Media-

ció, basat en els resultats obtinguts
pels primers serveis de mediació
d’alguns consistoris creats fa 15
anys. Aquesta iniciativa “ofereix
als ens locals de la demarcació
suport econòmic i tècnic per a l’o-
bertura i manteniment de serveis
de mediació municipals”, explica el
diputat d’Igualtat i Ciutadania de
la Diputació, Antoni Garcia. 

El programa, amb un pressu-
post d’1,2 milions d’euros, està

estructurat en dues línies. Per una
banda, s’ofereix suport tècnic als
ajuntaments que vulguin crear o
tinguin un servei de mediació.
Per l’altra, dóna la possibilitat d’ac-
cedir a un servei de mediació iti-
nerant als ajuntaments que no
en tinguin un de propi –aquesta
possibilitat va néixer l’any 2014–,
amb el qual els mediadors es des-
placen pel territori per atendre els

conflictes que puguin sorgir. Però
què cal fer per accedir a aquest ser-
vei? “Tots els ciutadans de la pro-
víncia de Barcelona poden gaudir-
ne de manera gratuïta”, recorda
Garcia, que assenyala que els ciu-
tadans que tinguin un conflicte i
vulguin acollir-se a la mediació “po-
den posar-se en contacte amb el
seu ajuntament”. 

A més, el programa de la Di-
putació contempla generar espais
de reflexió, coneixement i interre-
lació entre els diferents serveis
municipals per tal de conèixer
“quines són les seves necessitats i
idear accions que els puguin ser
d’utilitat”, destaca Garcia. 

FACILITAR LA SOLUCIÓ
La mediació és un procés volunta-
ri, gratuït, confidencial i en el qual el
mediador intentar trencar amb la vi-
sió dual del ‘bo’ i del ‘dolent’ que so-
len tenir les parts divergents. Per
tant, el mediador no esdevé cap àr-
bitre, sinó més aviat un interlocutor
neutral que ajuda dues persones a
dialogar, entendre’s i trobar, per
elles mateixes, una solució a la seva
desavinença. Tot plegat, fer les paus
sense haver de recórrer a un judici,
un procés més car i enrevessat.

Dialogar per evitar un jutjat
»El Dia de la Mediació, celebrat el 21 de gener, recorda que cal impulsar-la com a alternativa eficaç 
»La Diputació de Barelona ofereix un programa per promoure aquesta eina de resolució de conflictes

DADES4El 2006, any de creació
del Programa de Mediació de la Di-
putació de Barcelona, 24 ajunta-
ments van entrar a formar part de
la iniciativa. Una dècada més tard,
aquesta xifra ha augmentat fins a
42 i també tres consells comarcals.
En el global del programa hi ha 99
mediadors professionals que trac-
ten els conflictes. En l’últim any hi
ha hagut 5.198 sol·licituds de me-
diació, de les quals se n’han tancat
4.822. Quantes amb èxit? Segons
dades de la Diputació, 1.508. 

De totes les sol·licituds pre-
sentades, 2.010 s’han acabat ges-

tionant mitjançant la facilitació,
una manera d’abordar el conflicte
diferent de la mediació estricta, on
el mediador agafa un rol més in-
tervencionista, ja que aporta la
seva visió de la problemàtica. 

Per tipologia de casos, per so-
bre de tot destaquen les media-
cions per problemes de convivèn-
cia veïnal –amb 3.063 relacionades
amb soroll, la gestió de la comu-
nitat, higiene o animals domèstics–,
seguides de les familiars –amb
643, però mai temes relacionats
amb separacions o divorcis– i les ac-
tivitats econòmiques –396–. 

Les xifres de la mediació

El programa 

ofereix un servei de 

mediació itinerant

La mediació és un mètode gratuït i voluntari de resolució de conflictes. Foto: Arxiu

Comarca al dia

@diba
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BENESTAR SOCIAL4Els ajun-
taments d’Olesa, Esparreguera,
Abrera, Sant Esteve Sesrovires i
Collbató han demanat recursos
a la Diputació de Barcelona per
intentar salvar el projecte FIL,
una fundació que fomenta la
integració laboral i dóna feina a
més d’un centenar de persones
amb dificultats d’inserció, la
majoria amb discapacitat. Els al-
caldes del Baix Nord es van reu-
nir amb la presidenta de la Di-
putació de Barcelona, Mercè
Conesa i el president del Consell
Comarcal del Baix Llobregat,
Josep Perpinyà.

Segons l’alcaldessa d’Olesa,
Pilar Puimedon, “la trobada
amb la Diputació va ser molt po-
sitiva per salvar aquesta funda-
ció. Portem un llarg camí i mol-
ta feina feta, però encara falten
passes per garantir el seu futur”.
La continuïtat del FIL passa per
garantir els llocs de treball de les
108 persones que hi treballen

actualment, més 80 de les quals
són persones amb discapacitat.
“Hi ha hagut un canvi important
d’actitud de part de Diputació”
remarca Puimedon. Els ajunta-
ments implicats presentaran a
Diputació una proposta de futur
de cara els propers quatre anys. 

A finals del 2015, els alcaldes
implicats en el projecte van
acordar fer el canvi de gerència
de la FIL, atorgant-lo a la Coo-

perativa-Taller Àuria d’Igualada,
per tal d’evitar que desaparegués
pels greus problemes econò-
mics que arrossegava. 

La FIL va ser constituïda el
2001 i al llarg d’aquests anys
s’han acumulat greus problemes
econòmics fruit dels recursos
que no han arribat des de l’Es-
tat espanyol i el desequilibri
pressupostari de la fundació
entre ingressos i despeses.

Els alcaldes en la visita a la Diputació de Barcelona. Foto: Diputació

Els alcaldes fan pinya per salvar
la tasca d’inserció laboral del FIL

Baix Llobregat | El Baix Nord impulsa el vuitè ‘Fem Xarxa, Fem Empresa’
Els set ajuntaments del Baix Nord –Abrera, Collbató, Esparreguera, Martorell, Olesa de Montserrat, Sant
Andreu de la Barca i Sant Esteve Sesrovires– han posat en marxa la convocatòria del 8è Concurs d’Inicia-
tives Empresarials del Baix Nord, que té l’objectiu de reconèixer i premiar l’esforç emprenedor dels usua-
ris dels serveis d’atenció i alhora difondre la cultura emprenedora entre els joves d’aquests ajuntaments.

Economia | El Baix creix en població però perd riquesa
La comarca ha experimentat un augment de població del 0,4% en relació amb l’any
2015, que es tradueix en un increment de 3.232 persones, situant-se en un total de
809.883 habitants. Per contra, ha disminuït el pes del PIB comarcal en un 0,03%,

que se situa en 22.732 milions d’euros i representa el 10,6% del total català. 

Comerç

Castellví de Rosanes millora
les zones enjardinades

CASTELLVÍ4L’Ajuntament de
Castellví de Rosanes ha dut a ter-
me les darreres setmanes dife-
rents actuacions per tal de mi-
llorar espais enjardinats. 

Al barri de Can Sunyer, per
una banda, s’ha refet el parterre
situat al final del carrer del Cadí,
que s’ha sanejat i dotat d’una
nova vora de delimitació i prò-
ximament s’enjardinarà. L’ac-
tuació es va fer sense afectar el

trànsit rodat. A més, també s’ha
arranjat la zona verda dels ca-
rrers de Pedraforca, Núria i Bo-
naventura Pedemonte. En aquest
darrer espai, es tracta d’una ac-
tuació provisional a l’espera de la
urbanització del carrer. Una al-
tra de les millores ha estat l’a-
rranjament de les escales des
de l'avinguda de Pau Casals a la
font Escales des de l'avinguda de
Pau Casals a la font.

Un turista xinès queda atrapat
en una pedra a Montserrat

SUCCESSOS4Una unitat del
GRAE amb helicòpter dels Bom-
bers de la Generalitat van haver
de rescatar el 21 de gener passat
un turista xinès que s’havia en-
filat a unes roques a Montserrat
i després no ha vist la manera de
com baixar. L’home, sense for-
mació en excursionisme ni es-
calada, va anar pujant fins que

un cap a dalt es va quedar blo-
quejat, sense poder baixar ni
pujar més. Els fets van passar
dins el parc natural de Montse-
rrat. Per rescatar el turista, els
Bombers van haver de sobrevo-
lar la roca en helicòpter i van
atrapar el turista, que va resul-
tar il·lès fins al punt que no va re-
querir ni atenció mèdica. 

REBAIXES4Amb els torrons
més que digerits, els comer-
ciants catalans estan immer-
sos en unes rebaixes que espe-
ren que segueixin la línia d’una
campanya de Nadal que sembla
que va marcar un punt d’infle-
xió. “Encara estem recollint da-
des, però calculem que hem
augmentat al voltant d’un 2-3%
les vendes respecte de l’any
passat”, explica a aquesta pu-
blicació Emiliano Maroto, pre-
sident de l’Agrupament de Bo-
tiguers i Comerciants de Cata-
lunya (ABCC). “S’ha trencat la
dinàmica de baixada”, afegeix
en aquest sentit. 

Una bona valoració que es-
perona el sector per a les rebai-
xes d’hivern, les quals són, si no
hi ha grans canvis, les últimes
que començaran per llei el 7 de
gener. I és que la Generalitat ja
ha aprovat l’avantprojecte de llei
catalana de comerç que dóna lli-

bertat als comerciants per fer re-
baixes quan vulguin, tot i reco-
manar les temporades tradi-
cionals d’hivern i estiu. 

Amb tot, Maroto augura que
les vendes de les rebaixes crei-
xeran en la línia de Nadal, però
confirma que el que es va ven-
dre durant el ja llunyà Black Fri-
day “s’està deixant de vendre
ara”. “La gent té el pressupost
que té”, reconeix. 

INICI FULGURANT
Com passa cada any, les rebai-
xes han arrencat amb molta
força. Enguany, el fet que co-
mencessin en cap de setmana
ha ajudat que els compradors
sortissin al carrer a la caça de
gangues –sobretot pel que fa a
roba i calçat– com una activitat
més de Nadal. 

L’èxtasi consumista, però,
anirà a menys a mesura que
passin les setmanes. “Les re-

baixes duren tres mesos, però
són molt més intenses durant
les dues primeres setmanes”,
explica al respecte Marato. 

Qui també ha valorat molt
positivament l’inici de la cam-
panya de descomptes d’hivern

han estat les grans superfícies.
L’Asociación Nacional de Gran-
des Empresas de Distribución
(ANGED), per la seva banda,
confia que aquest període sigui
la culminació d’un any molt
positiu de vendes per al sector. 

L’optimisme pel que fa a les
vendes també s’ha contagiat a
l’ocupació. Segons un estudi de
Randstad, enguany s’han for-
malitzat 20.255 contractes a
tot Catalunya per a les rebaixes,
un 16% més que l’any passat.

Confirmant la recuperació
» Els comerciants viuen les rebaixes amb optimisme després dels bons resultats que va deixar Nadal
» La campanya de descomptes arrenca amb força i generen més de 20.000 contractes a tot Catalunya

Els comerciants estan fent descomptes entorn del 50%. Fotos: Arxiu
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COMARCA4La rivalitat entre els
equips de futbol de la zona nord
del Baix Llobregat ve de molt
lluny. Però es manté ben viva
amb la presència de sis equips al
grup vuitè de Tercera Catalana.
Després de consumar-se la pri-
mera volta del campionat de lli-
ga, l’Agrupació Sant Andreu de la
Barca és l’equip més ben classi-
ficat de la zona. El conjunt de Can
Salvi va sumar 36 punts després
de 18 jornades i se situa en segon
lloc ocupant la plaça de promo-
ció d’ascens a Segona.  

Els andreuencs, que l’any
passat es van quedar a les portes
de l’ascens en caure en la pro-
moció, suspiren en treure’s l’es-
pina clavada aquesta temporada.
Això sí, els andreuencs són a 4
punts del líder, el Molins de Rei,
qui va perdre en l’última jornada.

Trepitjant els talons del Sant
Andreu de la Barca es troba el
Sant Esteve Sesrovires, qui des-
prés de dues temporades a Ter-

cera somnia amb l’ascens a Se-
gona. Al final de la segona volta
es trobava a dos punts dels an-
dreuencs en la lluita per la pla-
ça de la promoció. Més lluny és
el CF Olesa de Montserrat, qui
no troba el camí de la regulari-
tat una temporada més. El con-
junt verd-i-blanc és a mitja tau-
la en terra de ningú. Més com-
plicat ho tenen l’AE Abrera,
l’Athletic Club Esparregue-

ra –novell en la categoria– i el fi-
lial del Martorell. Tots tres llui-
ten aferrissadament per acon-
seguir la permanència a Terce-
ra i tenen avantatges molt curts. 

Si acabés la competició, l’A-
brera assoliria l’objectiu mentre
que l’AC Esparreguera i el CF
Martorell B, que estan en el des-
cens, baixarien a Quarta. Els
enfrontaments directes són, en-
cara, més que un partit.

Un dels partits entre el CF Martorell i el Sant Esteve. Foto: Svetlana Akimova

Els equips de Tercera Catalana
conviuen en un grup combatiu
» 6 equips del Baix Nord mantenen l’autenticitat dels derbis veïnals

» Sant Andreu de la Barca i Sant Esteve lluiten per l’ascens

La pentacampiona Brasil de
futbol sala, a Esparreguera

FUTBOL SALA4La selecció bra-
silera de futbol sala es va estre-
nar a les instal·lacions del CFS
Esparreguera en una sessió a
portes obertes abans del doble
enfrontament davant Catalunya
dirigida per Santi Gea a Grano-
llers i Sabadell. La sessió va ser
força diferent i amb la presència
de fins a 80 jugadors de la base
de l’Esparreguera van poder fer
diferents exercicis amb els ju-
gadors i el cos tècnic de Brasil. 

En un entrenament que va
ser molt dinàmic i sobretot lúdic,
tant els brasilers com els més me-

nuts van gaudir d’una tarda di-
ferent amb una selecció que ha
guanyat cinc vegades la copa del
món. El seleccionador brasiler,
Paulo César de Oliveira, conegut
esportivament per ‘PC’ assegura
que “volem portar noves pràcti-
ques a la Selecció de Brasil, i ens
hem fixat en Espanya”.

En la convocatòria, Brasil
ha convocat dos jugadors del
Barça Lassa, Ferrao i Dyego.
“Hi va haver una sinergia per
portar la selecció de Brasil da-
vant la selecció Catalana. Estem
molt a gust, aquí”, assegura ‘PC’.

Sis títols per al Club Tir Arc
Olesa en els estatals de sala

OLESA4El Club Tir Arc Olesa de
Montserrat va obtenir 13 podis
repartits en sis ors, quatre plates
i tres bronzes als campionats
estatals. Els guanyadors del CTA
Olesa van quedar repartits de la
manera següent: Josep Lluís
Amador i Basili Garcia en el
màster en arc recorbat i arc com-
post, respectivament com a cam-
pions; Xavier Anguita, en novells;
Ariadna Pla, en júniors; Júlia Ga-
lera pel que fa a infantils i Clara
Soberbio en alevins. Els segons
llocs van ser per a l’arquera sè-
nior femenina Lourdes Barba,

Aina Pla i Lucas Marne en in-
fantils, i Unai Garcia en la cate-
goria dels més petits. 

En bronzes, se’ls va adjudi-
car Lluís Ramos en categoria
novell, Bran Rodríguez en la de
cadets i Roc Rubio en alevins. A
més d’aquests arquers, molts
d’altres del club olesà que hi van
competir van demostrar un
gran nivell i van quedar, en
molts casos, a un pas de les po-
sicions del podi. Una competi-
ció que demostra que el CTA
Olesa és un dels clubs de refe-
rència català des de fa anys.

Quico Roig i Òscar Navarro, 
or i plata als estatals de bàsquet
ESPARREGUERA4Els esparre-
guerins Quico Roig i Òscar Na-
varro van penjar-se la medalla
d’or i de plata, respectivament, al
Campionat d’Espanya de bàs-
quet cadet i infantil que va tenir
lloc a Huelva. Roig, que actual-
ment milita les files del FC Bar-
celona i es va formar a les files del
CB Esparreguera, va aconseguir
l’or després que el combinat ca-
talà guanyés en la final a la Co-
munitat de Madrid (52-56). 

D’altra banda, Òscar Navarro,
que és el tècnic del primer equip
del CB Esparreguera i membre
del cos tècnic de la selecció ca-
talana en categoria cadet, va ha-
ver-se de conformar amb el se-
gon lloc. Tot i no viatjar fins a
Huelva per la seva condició de re-
serva, l’esparreguerí Ferran San-
cho, actualment a les files del CB
Cornellà, s’ha penjat la medalla
de plata. Un triple èxit per a
l’esport del Baix Nord.

Futbol | Mor un tècnic de la base del CE Esparreguera
L’esport del Baix Llobregat Nord està de dol després de la mort d’un infart, als 28
anys d’edat, de Juan Antonio Alarcón Fernández (1988-2017), que dirigia un dels

equips infantils del Centre d’Esports Esparreguera. L’entitat va decretar tres dies de
dol i va suspendre els partits que s’havien de disputar els dies 14 i 15 de gener. 
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BTT4Recórrer l’entorn del mas-
sís de Montserrat és el principal
reclam de La Portals, una de les
proves per excel·lència del pa-
norama de BTT a Catalunya i
que se celebra anualment a Coll-
bató. El petit municipi del Baix
Nord acollirà el diumenge 2 d’a-
bril la vuitena edició on s’hi es-
pera la participació de més de
1.500 ciclistes. La prova indrà un
recorregut de 60 quilòmetres i
donarà la volta a la muntanya de
Montserrat, passant pels quatre
portals d’entrada, Collbató, El
Bruc, Marganell i Monistrol de
Montserrat, així com també Cas-
tellbell i el Vilar i Esparreguera.
L'inici i final serà a la pista co-
berta Martí Gil de Collbató.

La sortida serà a Collbató a
les 8.30 hores del matí, a 360
metres, i el seu punt més alt serà
Can Massana, a 732 metres d'al-
titud. Es tracta d'una cursa cir-
cular que finalitza a Collbató i
que tindrà quatre avitualla-
ments, a Can Massana (14 km),
al Pla del Mas Roig (28 km), a La
Puda (49 km) i a Collbató (59
km) per recuperar-se de l'es-
forç. S'espera que el primer co-
rredor arribi a la meta al voltant

de les 11 del matí i es tancarà l'a-
vituallament a les 14.30 hores.

Aquesta edició de la marxa
també tindrà un altre vessant, i
el dissabte serà el torn de la Por-
tals Solidària, amb una pedala-
da popular de 15 quilòmetres i
on part de la inscripció servirà
de donatiu a l'Associació de
DENT, que recapta fons per a la
investigació d'aquesta malaltia
minoritària. Aquest circuit tam-
bé es tracta d'una circular que
començarà i acabarà a la pista
poliesportiva Martí Gil de Coll-
bató, on se sortirà a les 10 del
matí i s'espera l'arribada a les
12.30. Entre els participants
més il·lustres cal destacar la
presència de ciclistes i exciclis-
tes d'elit com el mateix Marino
Lejarreta, Melcior Mauri o Àn-
gel Edo, entre altres.

HOMENATGE AL ‘PURITO’ 
El ciclista català Joaquim ‘Puri-
to’ Rodríguez, que fa unes set-
manes que ha anunciat la seva
retirada definitiva com a corre-
dor professional després de 17
temporades, ha accedit a la pe-
tició del Club Esportiu Lataca i
serà homenatjat a La Portals

2017. El ‘Purito’ Rodríguez va ser
medalla de plata al Campionat
del món a Florència, tres vega-
des millor corredor del món de
la classificació UCI WorldTour,
fa pujar al podi al Giro, Tour i
Vuelta, va ser guanyador de dues
edicions de La Volta a Catalun-
ya, de la Vuelta al País Vasco i del
Giro de Lombardia. Les inscrip-
cions, que es van obrir a mitjans
de gener a través del web
www.laportals.cat, ja estan gai-
rebé a punt d’exhaurir-se. 

30A CURSA DE L’ALBA 
El pròxim 14 de maig, Collbató
serà l’escenari de la 30a edició de
la Cursa de l’Alba i la Marató de
Montserrat. El preu és de 26 eu-
ros per a la Cursa de l’Alba i de
45 per la marató i la inscripció
s’ha de fer a través del web
www.ticketoci.com. La Cursa de
l’Alba és de 24 quilòmetres i
2.200 metres de desnivell acu-
mulat. La primera part de la
cursa transcorre pel nucli antic
de Collbató. La cursa té la mà-

xima dificultat quan s’endinsa
pel parc natural de la muntanya
de Montserrat i arriba al punt
més alt del massís amb més de
1.000 esglaons. D’altra banda, la
Marató de Montserrat, amb 42
kilòmetres i 5.000 metres de
desnivell comparteix una part del
traçat de la Cursa de l’Alba fins
a Sant Jeroni, per passar després
pel coll del Port i el mític camí
dels francesos. Dues proves més
per a descobrir l’essència del
massís de Montserrat. 

La Portals posa Collbató al mapa
» La prova de BTT, que arriba a la vuitena edició, es disputarà el 2 d’abril amb més de 1.500 ciclistes

» Aquest any s’homenatjarà el ciclista català Joaquim ‘Purito’ Rodríguez, després d’anunciar la retirada

El biker martorellenc Israel Núñez, al centre, va ser el guanyador de l’edició de l’any passat. Foto: La Portals

DIVENDRES 17 DE FEBRER
22:30 En el marc del cicle Monoloaddictes, Juan-
ra Bonet i David Fernández arribaran a la ciu-
tat per fer que tothom passin una bona es-
tona. / Centre Cultural i Recreatiu El Progrés.

DISSABTE 11 DE FEBRER
20:00 La Fortuna de Sílvia és el nom de l’adap-
tació d’una novel·la de Josep Maria de Sagarra
que protagonitzaran  Pep Munné, Laura Co-
nejero i Albert Baró. / Teatre Núria Espert.

DISSABTE 18 DE FEBRER
18:00 Els més menuts tenen una cita obligada
amb Les supertietes, tres dones amb poders
sobrenaturals. / Teatre Núria Espert.

DILLUNS 30 DE GENER
SANT ESTEVE La millor manera per tancar el mes
serà, sens dubte, aquesta caminada ano-
menada Ni un pas enrere, que portarà els par-
ticipants per Can Julià i per tota la seva rodalia
(08:30).

DIMECRES 8 DE FEBRER
ABRERA En aquest curs es donen totes les claus
perquè la gent gran aprengui a treure tot el
partit als seus dispositius mòbils amb consells
i aplicacions (09:30). / Casal d'Avis.

A PARTIR DEL 10 DE FEBRER
OLESA Permeabilitats és el nom d’una exposi-
ció de Joan Furriols, Pep Montoya i Jordi La-
fón que es podrà veure fins a principis de març
(Tot el dia). / Casa de Cultura.

A PARTIR DEL 20 DE FEBRER
ESPARREGUERA Entre el 20 de febrer i el 20 de
marça es podrà veure l’exposició Instants: La
Passió d’Esparreguera. / Biblioteca l’Ateneu.

DISSABTE 11 DE FEBRER
SANT ESTEVEPartit d’handbol de la 19a jornada
de Primera estatal masculina entre l’Hand-
bol Sant Esteve i el Sant Joan Despí (19:30).
/ Pavelló Sant Esteve Sesrovires. 

MARTORELL CULTURA ESPORTSCOMARCASANT ANDREU

ESPARREGUERA La força haurà d’a-
companyar tots els veïns que vulguin
participar en aquesta desfilada amb
photocall tematitzada d’Star Wars. /
Carrer de la vila i Pavelló municipal.

Esparreguera acull una
desfilada d’Star Wars
Dg. 5 de febrer a les 11:00

Colin Firth, Jude Law i Nicole Kid-
man protagonitzen El editor de libros,
una de les darreres pel·lícules de Mi-
chael Grandage, serà el títol trial per
a la pròxima sessió del Cinema V.O.S.
/ Cinemes Atrium.

‘El editor de libros’,
protagonista de Cinema VOS

Dm. 31 de gener a les 20:00

El BC Martorell rep la visita 
del JAC de Roger Grimau
Dg. 5 de febrer a les 12:30

Durant els dies 30 i 31 d’aquest mes,
la ciutat serà l’escenari de dues jornades
de donació de sang per al Banc de Sang
i Teixits.

La ciutat torna a mostrar
el seu vessant més solidari

30 i 31 de gener tot el dia

MARTORELL Partit de bàsquet co-
rresponent a la quinzena jornada de la
lliga EBA entre el BC Martorell i el JAC
Sants. / Pavelló Esportiu Municipal.
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